157-10014-10005

[2025 RELEASE UNDER THE PRESIDENT JOHN F. KENNEDY ASSASSINATION RECORDS ACT OF 1992]

AGENCY

RECORD NUMBER
RECORDS SERIES
AGENCY FILE NUMBER

ORIGINATOR
FROM

TO

TITLE

DATE

PAGES
SUBJECTS

DOCUMENT TYPE
CLASSIFICATION
RESTRICTIONS
CURRENT STATUS

DATE OF LAST REVIEW
OPENING CRITERIA
COMMENTS

[R] - ITEM IS RESTRICTED -

H¥ 502553 Doold:324233893

S5CIA

JFK ASSASSINATION SYSTEM

IDENTIFICATION FORM

' AGENCY INFORMATION

HEARINGS

¢ 157-10014-10005

01-H-05

113 -

USSR
CIA

FBI -

- DOCUMENT INFORMATION

S58CS8GO
ANGLETON, JAMES

06/19/75

ANGLETON, JAMES

NOSENKO, YURI

CIA, RELATIONSHIP WITH WC

OSWALD, LEE, RUSSIAN PERIOD

Box 1

Page 1

TRANSCRIPT

UNCLASSIFIED

NOT ASSASSINATION RELATED
RELEASED WITH DELETIONS
09/25/98

o
2
'
®

08/06/95
1 .



} N
: /\ «
Report of Proceedings t)

on 37/5/97
B

v,

Hearing held before

genate Select Committee to gstudy Governmental

Operations With Respect to Intelligence Activities

e o = .. Thursday, Juna. 13, 1915

Washingron, D. C.

(Stenotypé Tape and Waste turned over
to the Committee for destruction)

WARD & PAUL

(10 FIRST STREET. 8. E.
WASHINGTON, D. C. 20003

(202) 544-8000

TOP SECRF™

b




)
i
i
)
3
d
i
3
¢
i
v

WARD & PAUL

410 Freat Street, 5.6 wasningtan, 0.C. 20003

TESTIMONY: OF

James Angleton

TOP SECRET




10

11

12

13

wARD & PAUL

14

15

§76000QH406

410 Farst Steest, S.E. wasnington, 0.C 20003

EXECUTIVE SESSION

Thursday, June 19, 1975

-

United States senate,

select Committee to Study Government.
operations with Respect to

Intelligence Aetivities,
washington, D. C.

The Committee met, pursuant to notlce, at 2:20 p.m.,
in Room 5.123, The caplitol, Senator John G. Tower,presiding.
present: Senators Tower (presiding), Bakef and Mathias.
Also present: william Miller, staff Director; Frederick

A. O. Schwarz, Jr., Chief Counsel; Charles Kirbow and David

Aaron, professional staff Members.
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Senator Tower. Mr. Angleton, 1 understanﬁ ;hat you came
on very short notice. And I appreciate your accommodating
the Committee.

vOu will have to be sworn.

Wwould you rise, please, and raise your right hand?

Do you sole@nly swear that the testimony you are abqut
to give before this committee is the truth, the whole truth and
nothing but. the truth, so help you God?

Mr. Angleton. I do.

gsenator Tower. Counsel, you may proceed.

TESTIMONY OF j)\MES ANGLETON

Mr. Schwarz. I woﬁld like to first get your name and
address on the record.

Mr. Angleton. James Angleton, Ar;ington, virginia.

Mr. Schwarz. Jusﬁ some procedural matters. You have a
right to counsel, you understand that?

Mr. Angleton. Yes, 1 understand it.

Mr. Schwarz. ﬂnd'if at any time you want to stop to ob-
tain counsel you have a riéht to do that. And if you wish
to claim any of your Constitutional rights you have a right
to do that, you understand those things also, do you?

Mr. Angleton. Yes. 1 understand them.

Mr. Schwarz. You were employed at the CIA for what
period of time?

Mr. Angleton. From the beginning until December, the
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December.

Mr. Schwarz. 19747

Mr. Angleton. 1974.

Mr. Schwarz. And were you the Chief of Counterintelligencd
at the CIA for that period?

Mr. Angleton. I was.

Mr. Schwari. ‘For that entire period of time?

Mr. Angleton. No, from 1954.

Mr. Angleton. That is correct.
Schwarz. Can you priefly state the

-5
counter intelligence work and bﬁgf/
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re generally, how did you

7ss here in terms of

fusiness, or are we trylng to take

We/may try to take v

4. What we are trying

Angleton. 1 can direct my am

o where we are going.

£10 Fs Street, §.F. Wavningion, 0.C. 20003

P A

Schwarz. We are going to the Szulc busing

- 7 | TOP SECRET




Fi
E
H 8
L3
4
]
4
<
B

410 Faest Street, S.E.. Wasnington, 0.C. 20003

®Ld like to discuss. The nature of thal material would be

égz with Rockefeller,
"@ with the Oswald situatio
/
Angy¥ g

iaw degree in General Donovan's

fpg attorney here in Washington.

and during that & :} were put together who

%;

had never had any’

ubject. And that included

sbnnie Oaks, who was

Ben

=/Nritish experience, and more importantypthe breaking

;é The breaking of the German codes, which is reLé ant to

activity, was really done in England. And by way

Agression, the Germans were using a recelver machine cals
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Wik first go to the military

o

Py

in any fashion to ghe’Germans would destroy tRedmilitary
e

uses. And during»th

war or when the Germans wentk@nto the
war, they brought

100 percentsd

An d/r A»oon

F"

perat‘;Pal messages from the German high command
the B ttle of Tobruk was fought on six intercepts.
So our job was to make use of the counter intelligence

¥ the purpose of playing back German agents to their high

Eo
;é/ mand. And this was an elaborate deception. And when the

war ended I would say that 99 percent of all reporting agents

TOP SECRET
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n many of the German hierarchy tried to escape t2§h
;:w er aliases, their only point of contact fqﬁ?ﬁost
docume::%\ 4
And it waa.gglled the Safe tlaven program.
to British, or tﬁ"ﬁruits of British aqﬁivity, going back
through their ent;t:Khﬁstory. And i;/;aa the advance head-
quarters for Ceneral Déﬁqvan,-and ME. Murphy.

I was then sent to ftaly 19;1943. And 1 took over the
counter intelligence for 1talys/ the 0SS, AFIQ, Allled Forceé
fleadquarters.

Subsequently I became the éhé;f of 08§ Italy. And
1 want to say that my wpék then becéﬁe more broad in terms of
espionage and all the /other branchesQE%QOSS. And I re-estab-
lished the counte;j;ntelligence services X\ And I brought the
French back intoiéxistence, particularly tgf

.f
originally acquired the code, and who worked \}t fcf many
years. And b; this time it was shifted to th;\ggﬁétjbloc

1 1e£f/Italy in 1947 or 1948 and came back, ‘and was
discharged and went into the Agency immediately. A“ durinq
the pefiod ; was in the Agency, of course, 1 had hoth agent
opeﬁé%fons, long distance operations, and counter xntellugence,
ahd some sabotage, black propaganda, infiltration.

And probably the first overniqht operation that there waJ
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code operations, embassy penetrations, and&so on.
‘3ﬂsense the resuscitation_dé/the ftalian service,

RForce, and the Mid@%i;r of the Interlior,

civil war in Greece, and the avival of the international
nrigade and in fact the Soy&ets h%géfuilt up, when they were
not fighting tﬁe war, iqﬁk
and instability. '
And thrqughoug;khis we had very CI;§§\iuperViSion from
Mr. Murphy, and @eneral Donovan. And we had sgpecial interest
in the Vatican;'andIWhat was happening in Ber??%\behind the
Curtain. /
'Lhe then acting Secretary of State for thetvatican,
=tho is the present Pope. And so there was nush
to doffh:ough our channels, and General Donovan, with M:\ 1n1,
thesgope, who is now the Pope, one of the basic problems w
he‘cold war. We did not buy the cold war, it came to us

gid we worked with the Germans, and as we broke down the

; opposition, we began to find that we were not getting the
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Germans, we were getting the Soviets.
But the penetrations and the operations which

\during the military phase began to take on a char,

obfgxzives against the U.S. in particular,

allieﬂ

ccupled new territories, it

the defectors coming

1is, of course, was the Israeldl

/

immigration. Technicéally we wlé‘ still a part of AFHQ, which

//

were that our_activities be directed in supporting their

;ers. And the British desireJ

responsibili-ies in the Middle East,7 i therefore, to pre-

vent the (f"gration.

/j I think the Qiiz_ggiisz_ggﬁlg~;:at was ever re-

fe’
ccived during that period was one we sent t;\§r. Murphy, and
threugh General Donovan to the President. Thavy, |

s where we exercised our influences on the Ita'fqgg to

revent immigration. And they addressed themselves
M

issue, and they came back with an ambiguity, but it le

TOP SECRET
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my dealings were with Admiralﬂﬁ?cgeria, who
had been Cﬁ\- of the Italian Naval Intelliéznce, but was
then the Commahdihg Admiral of the Turfa ian Fleet generally
south, where all these illegal $mm §%ants collected and were
sent down. \

And then they blel ! ¢ Irgum, and hlew up the Britlsh
embassy in Rome, who we:}>“i&;pposite numﬁers. And the man
with whom we had set ugfcs the\\\alian intelligence through

the rest of the Isrijyas -~ we ha “the members of the

group, and then we’Rad the dilemma éqaﬁn.as to whether we

leasing khem.

7d there is so much more of it.
th&%éﬁicéd of it.
7 Mr. schwarz. So you developed some kind of a rel
Jéhip, perhaps a friendly relationship, with persons cona
with the new State of Israel or the hoped-for state of
Israeli back in the 1940's?

Mr. Angleton. That is right.

TOP SECRET
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Mr. Schwarz.

ﬁ%g;l you kept the Israeli account, if that is the ri
3

_ssion?

“WMr. Angleton. There wasn't one after I 1

O
Tinq from the Soviet Un{dh//;nd you had the

4

%of the immigration fof the purpose of

a/and so on.

rity problem and a political
problem. And cne of my men arrisad, 1 might say, the head of
the Zionist movement in Yé;iy, th
a connection to this m#;w
So;coming back{éﬁ Wlashington, I wa
to Colonal Donald“H{‘Galloway, who was hed
clandestine sii;y;nd covered the world, on al

clandestine q?iivity.

And,sﬁbsequently I was Chief of Operationsfﬁ r Es-

-y

Mr. Schwarz. In the period beginning in 1954 and la
until 1974, when you left the Agency, did you have any

celationship -- is the tsraell account the wrong way to say it

TOP SECRET
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ngleton. No. That began in 1951

You mean at all, or Tior to 1951,

There wasn't any gfrom 1947 -- 1946 on.

hen it began ir0951. And all

1951 and 1974,

Mr. Angleton. It wds resons Muted in 1951. And I was the

AN

negotiator of the argangement. The faYor of Jerusalem, Pete
Kollek, was at thefSther end of the neg tiation. He was

stationed in Wasghington. But during the Jewdsh Agency period.

Al \
he was head offjthe intelligence in Turkey, duiing the war and

ggﬁas then Director. And he was to be succeeded by Gene

B

Y} il cer pedell Smith. And the decision was made during the

ar that Bedell Smith was to take over, and Allen pulles retur!

TOP SECRET




°?

“OOQI?"IE

fy

WwARD & PAUL

410 Frett Streel, 5.€., warnenaton, D.C. 20003

10

11

12

13

14

15

faCentral Intelligence, and the Prime Minister of

to this activity, that we wolild go ahead

relationship. And after a lot of bureaucratic p:obA

ave me the account.
>

Mr. Miller. What ws the nature of the a}}angemeht that

reed upon between the two services?’;ﬂi

arms, they were in- ’

Angleton. In most simplistic/

\
formed tﬁé@kwe would not work with LHem against the Arabs,

W

$siet intelligence and

AFommunism, where it existed.

Mr. Sch&%k;\ agreement == which I take it was

NN

more flexible that, did it remain in effect throughout

the period of your Jvice with the Agency?

Jé?ero'

Mr. Angletg
Mr. Mill@%ﬁy Was th£§pagreement in the form of a

Miller. And under whose authority was the agree-

Mr. Angleton. Under the authority of ‘the pirector of

grael on

the other side.

Mr. Miller. And this involved the exchange of rgspurces
of both countries?
Mr. Angleton. The term "regsources” is not quite

correct. Everything except their own people. 1t was qiving'ﬁ

TOP SECRET
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up papers and signals, communications intelligence, an

the other products of intelligence action.

11y was very much inv;% ed.
as an instrument ©

Mr. Angleton.

president or
the Agency.
with Africa,
If you are spe;?ing as to w

tive treaty which waé cleared -=- and peo

things clearei/7;?1 don't think there we:EQQ‘y\clearanceB

obtained from,gﬁe Hill.

2,

Mr. Mf&{er. Was it regarded as an obllgatlof
commitment/from the U.S. to Israel on certain matters
Angleton. When you use the word U.S. while ygQu

 7é it as contracting officers and all that, there was

Ty little reduced to writing. And it is a custom of

4;g<elligcnce that intelligence supersedes writing. And

4

Y there have been very few directors to my knowledge that would

TOP SECRET
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Tted by events. WE had the arrest of the/nine doctors,
grom in Russia, And obviouslydiﬁu didn't go through

Geryone to see.

agents, and everyth . /;p

/g6od operation.

of the intelligence agency:
agreéments were between:?in thi;
gervice and the U.S. 134:111gencé‘
{/;ry simple. Thei saw the production to

Mr Angletoi//
begin with. And they met with directo r the head of

&)
o
Israell intelldgence. And they met with AQs;ssadors and prime
ministers. Nnd they were very much involved;i;

Mr,,S;hwarz. Just one more background qﬁég&ion and

“ﬂill turn to the principle subiject.

#ollowing through on the subject of israel Qt

rture in 1974, is there any connection between

sarture and handling of Israel?' and Lf there is, wh

the connection?

Mr. Angleton. Well, I think I have said it all to the

TOP SECRET
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commission == I don'tknow'how wisely. You caﬁ always g
different 1nform§tion from different people. ;

2o1d them, so I would 1ike to give him the bene

gelf-inspection, and in@ﬁgiﬁxA reporting on superiors, uq&i}

they came through the snagg;git.
there was time when
contrast to schiesinger,

he began to reqarqféﬁi Israell accoﬁﬁ

S

thing where we bid to open the windows ang let the air in.

and he used gﬁfases such as, ve must helbﬁ t Henry and a few
b j

other thinds’.

position was that it was a political

we were not bound, or should not be boundy

',gency on tactical veniures when we had relatioRgly

gﬁﬁich had strategic implications.

But one must rembmer that there are still three
million Jews in the soviet Union. And the relationship is
only place where you do it with high jevel agencies who

for ideology and do not work for money. so it is unique.

TOP SECRET
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their own congress  ﬁ‘ aéis into a collective with

Qiiision until there was peace in the area. There

id i%;ty of interest or fundamental interest b

xample i{s %500 Polish intelligence obéi;ers who were

and trained bh§h in Moscow, where you

oc serviéégiworkinq together through

MOSCOW.

ob was to preserve the inte-

grity of the immigra 1ofnEfom £ %:
/ Gs

of escape to Israel 1 & religiou problem, it is not a

loc, because the problem

political problem /ivere could not Séla prime minister who

would survive the day if he did not goﬁadong with the idea of
the return.
And, thé&efore, there is a certain kfﬁg of parallelism,
you mlghu/ggy, petween handling the communic;tx ns intelligence
during tﬁe war and where a low priority makes Q\eaof it and
is the whole with the question of mexgratlon,
the fruits of that immigration come to this géi:}nment.

(Recess.)

Senator Tower. Will you go ahead and resume the que QN

TOP SECRET




4
3
<
3
L)
0
4
]
2

210 Fust Steeet, 5.0, warhengton, D.C. 20003

K3

movements.

And, therefor

things, and so on, to

spirit, and what had be§§%boin
Ot o ——— T

ad obtained, for example, by
secret speech which prac~
tically created revolutﬁens in HungAry and Poland.

I was just simpjy refiterating th‘éiégflem of the immi-
gration. This idej§§i opening the doors ang, létting the light

1n; and breaking dbwn compartmentation, angaéﬁéaking down
' S50

the need to knBw, would inevitably put in jeopafﬁy the immi-
gration,; 1 fie Soviets should learn the extent of¥

tivities/
gy

LNEw, the production ran from everything, such a5}

et speech of Khrushchev's against Stalin, it ran int

</

¢he’ first hard information on nuclear explosives, and it

}?an into practically the whole gamut. And I think in a cer T

tain period of time it resulted in over 22,000 reports deal-

ing with the Soviet bloc which were unique. And much of thisg%

TOP SECRET
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_But it is a part of the whole fiduciary business.

came from, say, an engineer that had a factory,
in other words, it had a very direct bearing on our ov

D and our own defense budget.

mised, figwould not compromise the operatio

aration. Andp, therefore, that was one é;/¢
r issue was that to_pq;/xicize the Agency.

5/which are going to

men who stayed in it and céﬁe‘back to headquarters and went back
to Tel Aviv, they went to/i;e Nat‘onal Security Council, and

went back to Tal Aviv, et cetera, a mall group of men. It

was probably the poét economical oper&tion that hgs ever been
devised in theryﬁg. Government. I don'E“think there was more
than 10 peopl / |

s tA: ied from the south side with twﬁﬂ;
é‘;’ E

lth me during the war. He sent them oG‘r as ordinary

I

TOP SECRET
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K

éﬁ/ Mr. Miller. Mr. Angleton, you described the fiduciar‘{r

we were used in an affirmative way under President Eiﬁénhower._

B

~ Hgdwanted to make a real attempt to see if there éﬁild ever

%“‘eace in the Middle East. And with Alan Dq;les, his

oy

black, as we call themj

the Foreign Minister -- a d kbilek, who was in the Prime Minis-
ter's office, and later Mayor,
And we took him b§é</to Rome. And Kermit Roosevelt

would take him over twl 'L_And this went on back

and forth on many tbips, until the
that there couljfnot be any peace.,

But thosqftypes

Yes. He offered me jobs or wH&p not.

! &
nid¥ these are matters of principle, as far as I am congggned.

relationship. Were there points along the way where the U.S

TOP SECRET

W




4
3
<
LY
L]
[+
3
<
3

Sazeel 5.£.. Wathungion, 0.0, 20003

ﬂhp‘thing secret about it.
v Miller.
eton.

&

case. The so-talled reassessmgngygf the Middle East. The

P

Mr. Miller.\&?§x ‘1?§our level.
N/

‘m;.« h a“‘ﬁ;-”
Times has bett;>kzgcounts q,;f{ than the Agency has.

question.
Mr.

close relationshﬂp -

5

Mr. Anj%éton. It was not ‘4n I have had it
3]

R

j
with many éilefs of services in 8 Tfferent countries, so

it is ngé any more unusual than a lo ‘onthers. The French-~
maﬁ/%;p got the code is closer to me than Sthe

Israglis are.

Mr. Miller.

me it is usual.

Mr. Miller.

J
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with the Israelis,
Mr. Angleton.

aas . a conflict.

a lot Offithese things are illusions. But wﬁ&{/;ould you regard

1 don't think there is & :fonflict regarding
h s
or the balance of power. I don't think there

iy

Mr. Angleton. whii

Senator Mathias.

WARD B FAUL

/
V4

is very cleapfyand well documented.
we didn't have any agreement ith them, they

The British had

410 Fixt Steeer, 5. €. Watnangton, D.C. 20003

common sense level.
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f s O

enator Mathias. And would a situ_”

Qlth difficulties in your sé%rations because ==

Senator

that kind?

days.

Mr. Miller. I

So your meth;%ywas d%deal with them on those matters =--
-’?’”
Mr. Angletgn?

A
A total ;éqfrality of interest.

Mr. Schwarz. Could we turh’to the subject of atomic
technology?46¥

éﬁirbow. Excuse me, I thinkr_at the record we should

0 4,

make igleear, I think Mr. Angleton has an interview

[ 4
with”/ ¢he staff, and he has been made aware t at a witness

tggiified here under oath as to certain mattersyjand that that

%ﬁé the approach that we are going to take now.

Is that clear?

Mr. Schwarz. I want to ask the quesation generaliy

first and then come to the other -testimony.

Page 25
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i .
Mr. Angleton} want to state that to my knowledge the
Israelis themselves er raiagﬁ the question of their atomic

who had been Jéed f:i;ﬁgi; U

to come back and attend some m

to ti;ﬁféraelis any personnel who had knowled
mattgés.
Mr. Angleton. None whatsoever.

Mr. Schwarz. And specifically wifh respect t

let's go off the record for a minute.

TOP SECRET




{Off the record.)
Mr. Schwarz. Back on the record.
Do you know a scientist called Dr. Wilfred Masin?

Mr. Angleton. I do.

matters?

tact wit“%?ny Israeli person directly’or indirectly?

Schwarz.

4
3
<
&
e
-]
[
<
¥

Angleton. In
Schwarz.
Mr.

Mr.

Mr. Ahqleton. That is correct.

Mngf:chwarz. At that meeting did 9 discusg ~-

Angleton. We went as Sculz's guest , Somewhere to

didh you the
subject of the transfer of atomic technology from thé

to Israel?

430 Frent Street, 5.6, wasnongton, D.C. 20003

Mr. Angleton. Yes.

TOP SECRET
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22

what you have“heard. And then this thin

And the matter/was published witﬁ'Pt notifying the

other.

Ml

/Mii: .

Mr.

Mr.

Mr. Schyarz.

Mr. Angleton.

nd the other one said, I think

e

e

devolved, one sa

@

Scharz. When you say it was wrong

Angleton. His statement was wrong.

echnology had been transferred to Israel?

Angleton. I said, it is wrong.

Schwarz. I just want to make sure what it is. It

TOP SECRET
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11

12

13

14

15
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18

19

A

of that statement was wrong?

tand by that

he "had heen set up”

Senator Baker
Mr. Angleton.

entire furor on the

Senator Bakj?%
af,
Mr. Angletodggies.

Senator HaKer
L
Mr. Angleton.

pendent sgufces to the other.

%tor Baker

Mr. Angleton.

does constitute a denial.
Mr. Angleton. His story was wrong.

Senator Baker. Let me ask you, Mr, Angletoi}xig?I

Do I understand you to mean that every material¥

lot of questions that I had with him.

F,
spect of

that you mean every material a

and that Hersh gé&éﬂ;im that his source

pas

‘ g
ﬁéAgainst Ame¥ican citizens?

. Did they do thatlonce?

No, because neithe:\hiﬁplosed their inde-

fé{ify for my
',oﬁ‘(

. The point I am tryiné to §

1A

Yes.,

But I didn't know my motives on

Because this was the

TOP SECRET
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that
he was‘sck{gd of the story, because this wiiyhis source on the

ficle. And therefore he wg@%éred aloud whether

Mr. Angleton.

Mr. Kirbow.

yigzknow Australia?

And I said, yes, I know Australia.

Does the word Sydney mean anything to me?

TOP SECRET
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Yes, he word Sydney does mean somathing to me.
Do you know sho is bicycling in India?
And Isgid, I am afraid I am not with you.

And he said, Sidney X. And Sidney X is one qﬁ}éur most
ve employees who retired, and is bicycii é‘in India.
Andz; give this as an illustration of the cat and mouse

)iQ%%:s whole evening. '

And he sgad he got that from his/saﬁrce.

e

Now, that 3 an s name is Sidney/G0ttlieb, And he was the

NN
~head of our technigﬁw\services depégzgent, which means that

there is a cross p£>g§$in our;%§%2ness. And the man who

372

" was bugging and perform}hg;alﬁ'the hundreds of technical
<N

services, has access, unfo&ﬁxnately, to many of our operations.

e,

There is one juncture pobnt in the business where there
is a breakdown of comp mentat:\gﬁ%And for him to indicate
that he knew Gottl}éb and the source'\that had been raised in

/
my mind, since IVQas talking about a sc ist, plutonium,
atomic energy, aﬁd all these matters, thathisysource might
be in our Technical Services Division, which,.': he was, he
would knowieverything, or could get into everything,.

Bﬁégi didn't tell him that.

‘ﬁln fact, I expressed little or no interest in ﬁﬁﬁgsource
othér than asking him a few questions, is he Jewish,

i

¥ that and so on.

5

Senator Baker. Could I ashk you s question at this po

TOP SECRET
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lﬁé. Angleton. No. That information, sir

Mr. Anglet

&

in India. But the w»gtb went about ‘, do you know Australia,
do you know Sidney, 3 S and so on ==
it was that sort of thi
Senator Baker.
Mr. Angleton. It_gfa;ted to worry me, because he was
A

talking plutonium, whlch was scien ifie. Gottlieb,

o.

before he went to thHat whole depar ment of his, was transferred

to Carl Duckett. Aﬁé,that is the rea ;Eh Gottlieb left.

¥

Senatortﬁékér. You mean he didn'-?yant to work for

Duckett?
hikngleton. That is part of it.

Aﬁd there are also questions of principléif:You take it
from?éne director ~- it is lifeblocd -~ and get igﬁﬁg another
d@é;ctor.

Senator Baker. Is this the same Gottlieb who was

charge of processing the photographs that were taken in Dr

TOP SECRET
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410 Freat Street, S 0., warnington,

Mr. Angleton. His office would have been.

back to 005Q$e1.
Was thet@,any conversation in whidh Szule or Hersh talked
to Colby about thesematters? Did yodﬁ%ver get any impression

that they were impﬁﬁing that Coli}?was their source?
g ‘;’d

Mr. Anqleton.'vQThe onlyﬁghing that came up is that when
i

8 the first time since

wftg any misgivings on Hersh, lle

said that one year béf

77 \

article, and that had Hersh been a¥Sgpviet agent, the Soviets
e

o

L

re he hadg'seen Hersh about the submarine

would not have pé%mitted the operationto take place.

and I 674 him that he was erronedfsh that to use that

b,

guide was sﬁﬁply not to understand what thé@qame is all about.
AndiWhen Philby was stationed in Washfﬁgxpn he helped

the FBgain working on some communications intell
&

led fo’ the identification of Klaus Fuchs.

4

éﬁléus Fuchs go down the drain rather than hurt Philby
Senator Baker. As an ultimate cover?

Mr. Angleton. Precisely.

TOP SECRET
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&%%éit service, he gave to the Soviets one year irffadvance the
entis

intelligence communiéyl in the p§§ition that Hersh enjoys, with

® 5

the prestige and the impact i§§the U.S. public, it stands to

Senator Bakef/ Do you thinkrﬁgrsh is a Soviet Agent?
Mr. Angle;gh. I am not saying t;EEQEQ is a Soviet

agent. To be;%n with, when I went back toxége Wells, who

ae

was in coupker intelligence with me in LondonNduring the war,

lntrod ction of Dr, Mann's name and so on simply dldnc&
s*f

fer, and something was wrong.

But Dr. Mann is a suspect Soviet agent, a friend of

TOP SECRET
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/gaod source within the Agency?

or the way I look at it, I

cryptonym Easy Chair in/F 
Senator Baker. ?‘

Mr. Angleton.

N

sanctified word in

house or thisfy fice.

SenaﬁéiSBaker. off the record.

a;
.ﬁf’

(Ofﬁ?éhe record.)

o
i
Mr¥ Angleton. But let me put it this way.

£ place in which to raise all this stuff.
%y Mr. Schwarz. This is Szulc?

Mr. Angleton. This is Szulc.
TOP SECRET
.!‘
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. ik

ator Tower. Excuse me. Will you go bq;““just a bit

¥now the name of

[
A

Mr. Anglagon. Yes.

Senator Towér, You raised th

Rim by, whoimay be retired, and does

kb ]
)
-
o
@ 3
H
X 4
Q:
8
<
-
[ i)
[ aw]
0
P~

%10 percent true and 90 4

&

S
aving a rough time of saving a very
5 with Penthouse for supplying X numbejggfxsrticles.

that is my general feeling.

;é%uld _have come by knowledge of the Mann-Burgess-Phil

i

A10 Fust Steeet, S.E., Wasningion, D.C. 20003

&

relationship through an external source?
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Mr Angleton. Yes, elther witting or unwitting.
Senator Tower.

€Q

2,

the Roumanian . Ambassador better thanian

P ’ o
and he knows the this. And it goes on
and on.

So, he is dealingwith blo¢ people who will be reporting

back to their headquartergiivery detalled -- assuming he is

g

ihd for anyhother motive.

doing, whether he 42 a dupe, is an outE®anding question.

Vi

Intelligence
h,

Mzééhngleton. 1 don't know. lle may have fgh some of
our pe%ple in the field,

&
“4Mr. Schwarz. Did he ever provide services?

Mr. Angleton., I don't know.

Mr. Schwarz. ttave you heard that?

TOP SECRET
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Mr. Angleton. I have heard that, but I haven'tlookedﬁ

) the dossier for the last ten years. He came to our attén

asically in connection with the leaks

€., Senator Tower. Will you go back

ithout identifying him, and the

lling throigh this business that he had

é§an that was Sidney Gottlieb,

b
sgurce across the board.

entitled»ti/?ne free shave. v \
Andgff says, I know your successor. And I d%ﬁ't think he

EY B
actually mentioned the name. But in this article wh%é? has just
comdeut he mentions him with his biographical sketch?

Senator Baker. Who was your successor?

Mr. Angleton. Goorge Kalaris.

I had never known him before.

TOP SECRET




affected from the Agency, et cetera.I mean that is my/C;ew

Prone (Ares 702) 546-6008

f why he was doing all this. Whereas my concerns ﬁg;e quite

%i&words, you are saying yo@yhad some concerns that
he

dealt with t 3cientist being invogyéa, that dealt with.the

newspaper source,\ihat dealt withdEdsy Chair, that dealt with

11!11%
=

X - LY .
the statement that maybe the Dgcember 1974 article was inaccur-

ate. And he pursued all thestihatters with some vigor and in-

terest.

Do you think 1t iS‘poséﬁgle that because of that that

e
£5% i
whatever denial you made of the transfer of atomic parts of

£/

thestory didn't izifacross to Mr. ‘1hlc?

o,

2

- ¢

&

@ :

<

o
C.
C;
No]
B

.

G

My, Angleggn. No, I think it got across to him.

Mr. Schmaxz. Can you recall your words to him that

denied the a%omlc transfer?

y 4

would

X -‘:‘&- .
stroying all

410 Farat Steeet, .6, wisnengton, D.C. 20003

Mr. Schwarz. But words like that

with beingtrue as being false?

TOP SECRET




Mr. Angleton. They were consistent, but they werfén't

astated in that fashion. They were stated in the fashieh that

Prone (Ares 207) 3406008  x

: S:ann Ls & person who fits within the Philby, ef’cetera,

g ex in a false story of this sort, which comés to the

‘f’;ﬁ .
Britisﬁ%_who pull out a file on Mann, and they” read down and

aseociation\yth Philby, all this stufi;yf my actions with the

Australians, or the X
ally the basic information :ég%x would be a confirmation to ther
based on very high level sedsit information, that the story was

" true,

WARD & Pauy,

Senator Tower.

s

here.

SN s WA F SR B

L o
typgfof precision. The story that he gave was a venyljlucid,

W

gtraightforward story without any if's, and's and bb%ii
Senator Twoer. Did you deny only in part the valkidity

410 Fusl Strewt, S.E., Washingion, D.C. 20003

of the question that he asked?

TOP SECRET

HW 50955 ADucId:32423393 Page 40



Phone (Ares 101) 344-6000

then when he git down into the other thin s, which had to
do with technolo %k 11 I can say is

A
closely the Nasser, “ah

CIA, it is voluminous ifqY
ticated gadgetry which the fiscovered, which came from

Central Intelligence.

&
i
i
i
Y

WARD & PAUL

This is a thing thay
in the last war we lo%ﬁ -
don't know the ex:;gﬁ of this == we

we had put; there.

6N 7
When you say "we', yojéggan the CIA?

“/,v . Ph e
Mr. Angleton. The CIA -- the Israelil{
> "11‘(
chwarz.

put in there?

Senqtdr Baker. What installations?

Mr. Angleton.The line of sight, electronics --
Senator Baker. YOu are not talking about ==

Mr. Angleton. I am talking about the signal intelli;gnce.

410 Forst Street, 5.6, Wathington, D.C. 20003

And there was some very sophisticated gear that was put in

TOP SECRET
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there. And 1 ‘want to complete thisg -- because of the fa t

which had a direct bearing on using B-53'g in Vietﬁ%m, wa

ga hed through Israel. We could read a whole Jot

thatd

3 &

from somebody who is in the intelligence service.
éé%iment -= and if this story without the introduction
had beertold, it would be just another of the many rumor

And Senator, there is something I forgot, and I want &

TOP SECRET
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and whom I had put in. touch with the
Israehis during the Cuban business ~- had met%on a ship with
Morrls\\%he Chief of the British Intellig®nce, who had a back~-
ground in gkemwar with the Israelis, af ;had met there and pre-
pared and cargﬁkg out all the stratgg&c part of the Six-Day
War., And this i l 11 PFIs. Andweg:re was a tremendous pike
of Soviet materJalé“ ‘they never got much into our media, be-
cause it is dirﬁcted £ '%gdle East in Arabic, and which

obvicusly they knew.

They used HarveysY!

And, therefore,

N
%3( and so on.
Aﬁa _

The queiy then raised was whether -hh\penetration was
f: %

here or wad it in Israel.

Mf? Kirbow. Did you express any concerh

Szulq&giout the use of Dr. Mann's name in thisﬁgv'icle?

Mr. Angleton. Not Dr. Mann's name.
Aﬁﬁat if you -- I said that article, false as it is,
many things injected in it

I became scared of the thought, because, one, the story o

TOP SECRET
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|4

ﬁéovering an awful lot of subject. And furthermore, in the

ab g%g;ely a stoney expression, no expression on hisy

And

wwhole thing

1,4 .
tthkxis something very,.very queer, and thﬁf

was initi;{gd by him. And that was why I aikgﬁ Mr. Szulc,

O /.

did he come € Ayou or did you come to him.

fr..

&

Senator B&ﬁqr. Did he come to you

Mr. Schwarz. “He came to us.

Senator Tower. Let me ask youyéne specific question,

yes or no.

£

Did you confirm to S%§§Z7that during the late fifties

fo

subsequent to the Suesz wizgthxﬁ§the CIA made available to the
Israeli Government techi§§al assﬁisance and the availability

of one or more distingliished nuclé}}scientists or physicists

i N

for the purpose of developing atomic ;quons?

3 N
Mr. Angletory/ That is completely f%@se.

Mr. Aaronz}Mr. Angleton, did you con U@m or deny that

i

to Mr. Szulc?

Mr. A‘gdeton. I am stating that I never maéé,any such

statement$z£And I stayed off of the nuclear businessd

MY/ Aaron. So you didn't confirm and you didn™y

is thdt correct?

y e
Mr. Angleton. It is very difficult for me to respond

-

to/that, because after all, this was a fast-moving discussifq

TOP SECRET
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DocXd:

'3Nr. Angleton.

Mr. Angleton.

was a denial,

(7

i,h

Senator Tower.

g ‘,,.
AE
Ao

LEE some kind?

Senator Tower.

;&hat sort?
! .

Mr. Angleton,

32423393 Page 45

. F

"Yes, x,ﬁééi I used that phrase.

And I think SR%}
§4§%L w

that there was a denial

back into the mee tlng

any questions he raised with you about the

matter,ﬁto the Israeli Government, was couched

Mr. Aaron. What problems were those?

They were very sensitive,problems. And

I don' tithink that they really shed any 1ight’ on things that
4

Bn. Do you recall a conve
Mr. Schwarz in%

QQZ; in discussing .
said you felt under ‘q.obligation_ﬁg either‘confitm or deny

this story with Mr. Szulc?

There
Wells would second the fact

Neh, I got down to a lot of the

g
other questioning, my thinking wa \ég try to lead him around

lead him back to this

Y

with Hersh, an®

27
source that had /é; with Sidney Gottﬁ&eb and soc on,

A%

Are you saying in 'E&ect, then,

ransfer of

visual matgrial or deeper technology, or manpo%ir, for that
i

:¥c1rcumlocutry

Mr. Angleton. I will put it this way.

That you got no direct questions

I would say this to you, Senator. Wheg

TOP SECRET




‘4 first, I will have to explain we went to the restauxint, he

%ﬁ?vited us to the restaurant, he was insistent dhzlt. And we

Wt there. And here in the restaurant the

It wa%,

WARD & Pay,

The thought crossed my

of «=- he could hide a lot

« And it was very

%his place. And

I told him#I just wouldn't do it. And that {a®how the thing

‘onship and

=
oncern to

JAnyone out there that you thought this might have been

setup by a forelgn source, or from internally?

Mr. Angleton. What might be a setup?

410 Fust Street, S.E., Warrungton, D.C. 20003

Mr. Kirbow. That this whole Szule interview, story and

TOP SECRET
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g

Mr.

As I say,

ten years.

everything elsa,

Mr. Angleton.

Angleton. I do not -- I do
B

Mr. Miller,

it as a dossier.

14 Pigs, and so on. A
15 || born, and the allegations and so®

16 | & similar filgﬁ

Mr. Angleton. No.

Schwarz.

V4

s,
-

And many of these

18 || routine security check is made.
)

19 Mﬁ} Schwarz. Are you aware -of any

Past surveillance?

Mr. Angleton. I don't know. I am not aware of i

I don't think I have ever seen his file for fifé

TOP SECRET

¢ FRA

what to suspect,

I think one has

nd I think the\fact that he is foreign-

‘E; And so the Bureau has

.Lﬁgga are created -- and

S
and therefore a




410 Forst Steeet, 5.6, Washungion, D.C. 20003

WARD & PALL

18

Mr.

Rirbow.

"In your official capacity in the

hhad any occasion to cross Mr. Szule's trail or ¢

Szulc.

Senator Baker. Hersh wrote a stor

7 23
files. Was that right o;iE
Mr. Angleton. I think it would be many

G
never counted them.

How many? A hundred thousa

because our staff was cut in half, and we had the problems

TOP SECRET
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WARD & Pauy

13

14

15

19

T}by that I am separating the midnight channel 26 things

of the Watergate, and we had all of thesae thinga./

great deal of this stuff was there, but it wasn't

Bé&ssionally worked upon.

_Senator Baker. You have mentioned the W@{érgate twice,
. e

Mr, Angbeton.
N\ |
C:§§you shed any light on that

life,

perfea in the Agency's
the 1mp§ct that the Watergate in

vestigation had or any

involvement of‘the Agency in any ofibhe so~called

sir, that is a debatable

question there, and 1I ygnt

What was that aGain?

get it accurate,

O narrow it, I want to make
A

One, do %pu know of any Agency involvementys

in yeur break-in or the Preparation for the cove

atgempted cover-up?

Mr. Angelton.

My answer on that is, I do not, »And

newspapers. I know Jim McCord extremely well. /

[

TOP SECRET
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ME, Angletop. I am aware of what was {1
EAL EOVC 2 B

Helms,
Mr. Angleton.

Senator Baker.

Mr. Angleton. In anyfevent, I can say that Gaynor's
. '?/ 2
connection, because he hzg/grea

Qs
was a very stubborn man*%hd he le t%é;e AGency on conviction,

o+
2
<
&
e
]
€
<
2

n the Office oE& curity.

Angletgo He left much earlier.¥

/
Millgr. He being McCord?

Anigleton. Yes.

410 Ferst Seeeet, S.E.. Wasnington, D.C. 20003

Mr. Angleton,. Hle was not.
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H., that wasn't very wi

A7
4Ny he went into the Watergate
e, /‘

Complex?

Mr. Angleton. / nderstand it, because I would

Senator Baker;é§ he equiphggt that was used, I am told,

2H

14 || was a fairly primitive sort for that sort of operation.

Mr. Angléton.
4

g

2

17 || me also, begghse as a rule =-- let me put t
i f ' )

18 I am sayié% is, it was the soviets who made énmallégation

&

19 thatﬁzéﬁé certain country very close to us thel
¥
&/

S e dmim Tt i e s Bt 0
]

&,

sl

20 || a lager beam on a window of the Minister of Defeﬁﬁg, and

44
/
Py

iring everything.

2030003

2] acqg

< K.
o
N

‘ﬁlook McCord and the group and sent them to that countny

Al
LBl six or seven weeks to work on it. So, McCord has great

410 Fasd S1eexl

knowledge.of the =--
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9
10
11

4

2

: 12

L

-]

& 13

3
14
15
16
17
18

H 19

J

Q

¢ 20

°

21

;.

u 22

g

i 27

o 24
25

- Senator Baker. I don't want to lead you too far away fro

¥ that you have got to know the other.

enator Baker. He was familiar with the most'éﬁbtic

the original subject. Dut I would be interested in knowing whay
if any information you can-give us about the Oswald situation.

For instance, does the Agency keep a file, or does it havg
a file on Lee Harvey Oswald? |

Mr. Angleton. They have a file. They have, I think, more
than one. I think they have a subject file, and in that they
have all the documentation that went to the Warren éommission
through Mr. Raymond Rocca, who is my deputy.

And then there is a lot of undigested material that was
brought out after the Warren Commission.

Senator Baker., Was there ever any lnquiry?. Oy do you
have any opinion as to whether Oswald was a Soviet Agent?

Mr. Angleton. Yes, I have a very strong opinion. I know
the time factor, I will try to shorten this.

put I tried to prevail én Mr. Dulles that there should
not be -~ that there should be a statement to the effect that

the Commission, in the life of the Commission -- that these are

TOP SECRET
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10
11
12
13
14
15
16
17
18
19
20
21

22

24

25

the conclusions on the avallablé'evidéhcé; 'But:givén'éhd fact
that the Soviet Government has a Department 13, which is under
the Central Committee, who is taxed with the assassination of
Western Leaders, that the door is open, and that is for future
generations to speculate. 56 that it would not be closing the
door, that it would really mean the investigation would be
pursued.

Senator Baker. John McCone, as I remember, was
queried once on whether we could establish the bona fides of
certain people, including Oswald.

Mr. Angleton. And Nosenko.

Senator Baker. Was there any advice by you at that
¢ime to McCone or other wise that the bona fides of that
éoviet person or of Oswald ought not to be stated in cate-~
gorical terms?

Mr. Angleton. During the period of the Warren Commission
we prevehted as far as we could any information from Nosénko
going under the record, on a question of bona fides.

Senator Baker. Why?

Mr. Angleton. Because wWe didn't regard him as bona fides.

Senator Baker. What did you regard him as?

Mr. Angleton. We thought he was a dispatch agent who
was sent to mutilated the leads. of very high grade Soviegﬁ
whom we had acquired prior to that.

Senator Daker. To mutilate jeads relating to the Kennedy

TOP SECRET
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assassination?

Mr Angleton. Relating to assassination, KGB agents,
Vo sSALL
v ly, the British agents, and many agents in France, a
alleged penetration in the U.S., et cetera.

Senator Baker. And did McCone accept your advice?

Mr. Angleton. He did, exceﬁt that I_understooa that
a lot of it has been declassified. And when he gave this

Sclon®
interview recently with Shor, I called his executive officer
Elder and I asked him, and he said, who in the Agency ever
alleged to McCone that we now had re-established the bona fides

And I said, he is an old man and doesn't think too
well, et cetera, and don't give me that stuff.

And he said, well, I will give it to you.

And I never heard from him since. But McCone was a man
whowould not have made this statement. He hés total recall.

Senator Baker. I am sure he does.

Do you have an opinion as to whether or not Oswald was
infact gvSoviet agent? “

Mr. Angleton. Well, let me put it this way.

I don't think that the Oswald case is dead. There are too
many 1éads that were never followed up. There's too much in—. }
formation that has been developed later.

For example, in 1966, in a Soviet book on Cuba there is
a photograph of Khrushchev, a photog;aph of Castro, a photograph

doealo gy W
/!
of a man called Alexiev, rcal name Shettov, KGB, with the first

TOP SECRET
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soviet ambassador to Havana, and a man named Leontov, who was

the Soviet KGB operational man in Mexico. When the Mexican

vpoliceAarrested castro as a student, they found in his note-

pooks the name of Leontov, KGB, Mexico.

Now, photographs 61, and so on, 3re in a KGB journal for
Soviet citizens abroad. It is a pible,75 percent KGB staff.
Photograph of Brezhnev, Castro. Alexiev, Leontov.

Now, we had a double agent after the assassination.
who made a number of allegations that he acquired from the

chief of KGB, Mexico, Yatskov and he was & superior of LeontoVv.

Now, after the assassination Khrushchev was in Cairo on & state

visit. And he pulled an American jourq&list aside, and totally
out of context, expressed the view that there was ; con-
spiracy: and it involved the Right ¥ing of the U.S.

The thingwas totally out of context; And he planted
this bug in this fellow's ear.

WE ﬁad double agents who stated that the KGB put all of
their personnel for six months on working on the assassina-’
tion, and had concluded that an american Right Wing pusiness
under Johnson was to succeed in power. And I am not talking
about petty informants. I am talking about men whowere ascer-
tained ﬁembers of the KGB and part of the goviet elite.

and I can mul;lply that. Those cases, those leads have
never been followed up. One is because of lack of manpower.

Two, the general problem in Washington and the government

TOP SECRET
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that there is nb forum which can adjudicate 1saués in the
intelligence community of a counter-intelligence nature.

I may have allegations, very firm, that relate to somebody in
high office. nut there isn't anyone, ombudshan or somebody, toO

whom you can go with the information and talk to the Soviets and
Fe

4

pull the bureau and ourselves and everybody together.

Senator Baker. Could you give us.at your jeisure a memor-
andum of your recommendations in that respect, how that might
pe constituded?

Mr. Angleton. 1t would not be a pleasant one. I have
submitted =- and I don't think it is breaking any conflidence =<
such a memorandum to the Commission. And I have submitted
a personal letter to the Vice Prsident. And my whole plea
was that my days were numbered, but regardless, that in and

peyond the 1ife of that Commisgsion, that in his position as

vice President he had a rare opportunity the first time these
matters were ever aired, and that the disaster of Hoover's death,

and Gray. and the Watergate and so forth, has destroyed the -

counter-intelligence forces.

and this added thing of tlersh has about dealt the final

but can you make an evaJudEﬁQﬁﬁ

T o
S A in paptxcularly {ts counter-i, i

o g T
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Mr. Angleton.

Very, very poor.

Sthat it has put us back 20 years., But I think 1

pvery intelligence service in the Western woggﬁ,
v%;

haveghad -the leadership and we pulled cve éﬁing

where have looked to us for gquidaf

for undersJ&nding, that we have i;%‘

SenatoriBaker. Two more quie
& 438

I have put in there, and I think it is very gt

1e and for traces and
Qﬁfl of our prestige.

questions, and I will

‘Do you know Ofgior havegany substantial information about

Russian KGB. activities‘knfi;e U.S. such as the infiltration

ervative,

where we

together, and

'*V

; &* -

A iﬁ’«\

ging and after the war, KGB communy

would not be admissible,

TOP SECRET

Eg?here 15na whole history of information

that relates to theﬁpast and to4modus operand{ and to targets,

Thereare commun1catxons intelligence more;sensitive which was

ations, New York

And there are a lot of problems

there. We have worked on it, and we brought the British, R
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Canadians, and New Zealanders and Australians, because :;/

Ethis common denominator of the military and other agrge:ents

were they do share common information.

And there are many unresolved cases.

ghator Baker. Do you know of any caaesq'though, deal--

ing withi enetration of a Congressional of&fggi
Mr. Angleton. No. But my statemé%%?ioesn't mean anythirs
because I c;jﬁégsure you that it is thégiast thingI have
been concerned%sgﬁbﬂin some months.‘égg/i have seen these
allegations in the éé@er, I wouléggf be surprised. And this is

"the second time in my lgga; or tHée third time, I have ever

been here, To come here &ndfﬁee how this whole set up is is

quite a shock.

Senator Baker. Whi;§3bout dbmmunications intercept,

Congressional conversations, are YOU"aware of any methodical
7"’,,1 )

effort by the Russians or the KGB visg~ a“{i; Congressional tele-
phone conversatxop,?
. Absolutely. I think =- I am

- S A
that the peophe in NSR are correct, they usually

ssuming,now

that the
4" )\

telephone,,;he formal telephone company traffic app aﬁently,

without qbﬁ knowledge of the caller, is quickly shxfteiX§o

o

microwaV

¢

That runs into hundreds of thousands of telephone

Now, I used to be quite deeply involved in the

ﬁé%etration of embassies, and so forth, in my youth. And it

TOP SECRET
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"is a fingernail, arm andrbody affalr.

It takes an awfuldy

long time before you finally get into a code room an

é;gin to know much

ﬂé/ ccupies it.

7

;?ficiala, and transmitted them
‘ hdividual files on them, would
you confirm tha£ for me;
Mr. Angleton. I wo'i w;gte that that is absolutely in
my view correct. And I F{’
could respond to thgﬁgf;uld be b;Q\

w

Chief of NSA wh€<§? now, I think, 'Eﬁll a consultant there.
Yy

Lou Tordello, a retired

And he is proba amore sophxsticated person to relate the pro-

what the

In othgé:

day‘ é way the British did, and expel that 105,
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@American whom they had handled in Washington wh d been

S50, we

ms of Soviets, and timg
N atdacigus
is short, it i=s jall the fallation kind of

come to detente for M1 n through operationg and our

understanding of it, nog

o 3.

once was. ; al internal security protec-

tion.

fellow. And I asked the Bureau, was he a

him. And I am still up there.
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N
on two or three points.

§ﬁnder the CIA, and 80 on.

“But he said, I have got to run, and it was aboﬁtifive i

*3And I asked him if he understood in ef@%%%?what

B £

\Nthe implications.
R

3

And he sail

and I said,

our successors?

&,
Meyer over the years into more §en§itive operations, and all

!

the foreigns with whom we workeﬁ{

the reaction to him universallYy was,he was to be the successor?

) .\f;u“’ i
And he said, that %§/§:;ethinq I WQ%%%fave to negotiate.
do you mean negotiated

And I said, wha§ Q§§§
And he said,fé2?1111 talk about it next week.
Aég/and shook hands with him and :j%%b§ cut.

So, I got;

H
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the Presidential apparatus?nt

.0‘3“;
ﬂ& G

Mr. Angleton. Never, Sepator %

Senator bdker. I am speaking of anyone who mig

peng&ﬁfked the taping capability in the Oval Office?

S naile o
Mr. Schwarz. Can I follow up some of the questions that

. ]
Senatqr Baker asked you about Oswald?

Wwhat about the pictures, one of which was a plcture of
Leontov that was in a piece of paper found in Mr. Oswald's
pocket when he was arrested in Mexlco?

Mr. Angleton. There is an allegation.

Mr. Schwarz. What connection is there between that
picture and that allegation and Lee Harvey Oswald?

“r. Angleton. The only thing is, Oswald's trip to Mexico
was to qo‘to Cuba allegedly to contact the Soviets.

Mr. Schwarz. And was Leontov then in Mexico, or --

Mr. Angleton. I don't kﬁow, because the double agent

whom we beliéve was actually controlled by the Soviets,

TOP SECRET
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Byetkov, gave us information which we would now regard as
private,.which would tend to absolve the Soviets of any
implication with Oswald.

Mr. Schwarz. When you acquired from a number of sources
the information that the KGB had spent some gix months --

Mr. Angleton. We only acquired the hard stuff of six
months and what they did from one man who was very high in the
KGB . |

Mr. Schwarz. Without getting into what his name was,
when did you acquire the information?

Mr. Angleton. 1967, or thereabouts.

Mr. Schwa%z. So it was after the Warren Commission had
reached its conclusions?

Mr. Angleton. Did-you have any sucﬁ information during

the life of the Warren Commisgsion?

Mr. Angleton. I think the only thing was the Nosenko --

Senator Baker. Which was suppressed by whom?

Mr. Angleton. Ve suppressed it, because Nosenko arrived l

at a very brief time after the assassination as a KGB defector
Senator Baker. And he is the one that you think now as
a planted agent?
Mr. Angleton. Yes. They thought he was sent on
~mission.
Mr. Schwarz. suppressed by whom?

Mr. Angleton. Suppressed from the Warren Commission.

TOP SECRET




Mr. Schwarz. You said that Nosenko, one of the reasons
you suspected Nosenko was & double agent, or a planted. agent,

rather, was because he was saying things that were contra-

Pnone (Ares 202) 584-6000

dictory to some other high quality pergon who theretofore had
been giving you information before Nosenko came- to this
country?

Mr. Angleton. That is right.

Mr. Schwarz. What was the nature of the information

relating to the Kennedy asgassination that the high quality

person had given you?

Mr. Schwarz. Let me say this so that it makes a little

more sense.

{n December 1961 a member of the KGB in Helsinki defected
SRS Y -

to us. His name is Golitzen. He has never been in service,

WARD & PAUL

except Jack Anderson came out with an erroneous account of it,

alleging that he had stated there was a plot to assassinate

Nixon. He did not make such a statement.

Mr. Kirbow. Do you think this statement should be on

the record?

Mr. Angleton. I don't mind it being on the record after

i
!
the Anderson article. They have been looking for him. :
- I
Now, his is probably without any gquestion the most major

o € . wasnenaton, D.C. 20003

defection since world War 11 as far as soviet intentions,

Soviet organization, and Soviet operations are concerned .

410 Fusy Street,

And the reason, among others, that it was s0 important was
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he had decided to defect hany years priﬁt to December of 1961,
if the opportunity ever arrived. And therefore he used those
many years breaking down the compartmentalization of the KGB
in order to acquire the kind of information which would be most
valuabie to the US, and to our allies.

Therefore he refused many assignemtns abroad, but tried
to always remain in headquarters and get himself appointed to
investigative commissions and other things of this sort which
would get into everybody elses’'s business. Among other things,
he spent many years in the training schools for people who
came pack for six weeks from different parts of the world to
brag about their achievementé. And he absorbed all of this
information.

And among other things, he stated £hat he gave the
crytograms and circumstantial evidence of penetratigns
throughout the West.

And then the Soviets rapidly transferred 300 of their

people after his defection. And as is normal in a case éf
this kind, the big problem is to write a damage report, which
means the whole service would come to a standstill. And the
objective would he to review all paper files ad everything thay
showed his initials. And you usually would have three
categories of information: vyou would have information which
he deffnitely had knowledge of, and information which he did

not have knowledge of, and information which you are not

TOP SECRET
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ceratin about.

Now, when we did a gimilar opération on the Sergeanﬁ
Dunl%p who was working in the National Security Agency and
committed suicide, if I am not mistaken we came to approxi-
mately 400,000 documents that he could have had access to,
although he may not have had. And it is interesting to note
that after his'fsifggéggﬁion, in a search of the quarters,
the Bureay, or whoever did -the search, found six of my letters

S
to NSA relating to information from Gollg;g:.

Senator paker. Did you speak of the assassination?

Mr. Angleton. What did you say?

Mr. Millerl pid you éay Mr . Dunlop?

Mr. Angleton. After his suicide. I am sorry.
Mr. Miller. You used the term assassination.
Mr. Angleton. I meant suicide.

Mr. Miller. The word is interesting, pecause it is

charged, as you know, that he was assassinated.
Mr. Angleton. Maybe I was thinking out loud or somethingd’
In any event, the 1969 Golit;;; reports to NSA were in

a plastic bag, as 1 recall, in the attic. And there was a

question of whether he passed them hefore or after.

Mr. Schwarz. NOW, what we were on was, 1 was asking you,i

i
you testified earlier -~ l
1

Yy
Mr. Angleton. I just wanted to say GolitzZn was SO

enormous to the Western world because we immediately moved on

TOP SECRET




those cases which were perishable, the French, the British,
and ourselves, et .cetera. And we had never had a gsecond Chief

pirector, which means the FBI type of Soviet, defector in our

lives, and all of this out of the blue, and no contact as in

I

Geneva six months after the defection of Golitgen.

Mr. Schwarz. gnd the date is when in relations to the

Kennedy assassination?

“,L.-U bl

Mr. Angleton. Well, this was a contact, this was not a
defection. He came to us once for information prior to the
assassination.

And then in Moscow the Soviets -~ and I am not going
into a lot of names, & member of the Second Chief Directorate,

gavé an American tourist a stack of documents from the Second

waRD & PAUL

chief Directorate, the FBI, relating.to how they got
o<
{plank) , and others of our agents, which showed
S

~ they didn't get them through a +wo-headed source, but they got

~.

Pyblank) it through a on our side.
. Ny
So the leads rant into the thousands from Golitzen.
and thousands and thousands of pages of transcript, interro-

gation, exhibiting photographs, and identifications, which in

turn would refresh his memory on other courses. And out of

Cveasmingten, ©.C. 70003

that ceme the finalization of the case of Philby. purgess. and
all that, the vassily case in the British Admiralty. and some

other cases, and many cases in France and so On.

410 F st Sreeet, 5L

Mr. Kirbow. Did Oswald show up at that time?
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WW 50955 Docld:32423393 Page 68



Prone (Aras 202} 3446000

4
>
a
LY
&
o
3
<
¥

5. L., Wasmingion, 0.0, 20003

310 Farst Street,

7/\-

Angleton. No, not from Golitéeﬁ}
when the assassination took place --

Mr. Schwarz. The Kennedy assassination?

Mr. Angleton. ‘When the Kennedy assassination took place,
Golit%;; called me immediately and stated that the modﬁs
operandl with any defector from anybody's army to the Soviet
Union required that he go through prﬁcessing by the 13th
Department of the KGB.

Mr. Schwarz. Which is their assassination department?

Mr. Angleton. Which is their agsassination department,
which is called their Affairs for Executive Action.

And there are two reasons for it. Number one was, to
find out what sophisticated weaponry or training he might have
had that would be of use to them. And Aﬂmber two, whether it
was more valuable to reinfiltrate him into the National Army
for future activity.

Mr. Schwarz. Of the nature of assassinations?

Mr. Angleton. Of anything. -1t could be sabotagé, or
intelligence, or whatever.

AND THIS QAS THE SOP on the dealing with military
defectors. \

Now. when the Soviet Government turned over to the US
all the documents that led to the interest regarding Oswald

stay in the Soviet Union, there was nothing there indicating

processing by Department 11. Then after the assassination

TOP SECRET
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Nosenko, whom we hid once in Geneva, ha want back to MoBCOwW.

And in my view he would have never come back on rhe scene
c HE RCPANOY
because they brought this Cheraponov thing in to have the locus

shifted from where we would have controls, in Geneva, to
Moscow where they would have all the controls., And that would
be the Directorate. And therefore they would have the direct
means of counteréctinq and mutilating the leads and the
importance of Golitzen's defection.

But the tourist gave the documents to the American
Embassy. And we photographed them. The Charge insisted on
giving them pack to the Soviets on grounds that it would be
appropriate.

MK . Schwarz. These are not the official documents deal-

ing with Oswald but the documents that ‘the man tried to pass
in Switzerland?

Mr. Angleton. The second Chief Directorate, he took all
of the documents out of the FBI Soviet gection and gave them
to the tourist and we read how we got caught on things.

¢o there is the assassination. CheraponoV allegedly
was chased to the Turkish border and shot. And in my view
this is a myth, because in 1948 CheraponoVv wWas stationed in
Belgrade, and he tried to defect to us, and at another time
tried to establish liaison and contact with the Birtish MI-6,

at a-.time when Philby was chief of Intelligence, meaning

-that the approach would have been under Philby in 1948, and

TOP SECRET
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then he reappears in the early 1960's as a member of the
Second Chief Directorate.

That is enough of Cherapanov. But it is important only
from the Soviet point of view, the best laid plans fall apart.

And then out of the blue, Nosenko, whom we would never had
seen again, reappears after the assassination {n Geneva, and
tells us he wants tp defect.

Mr. Schwarz. “And he provided information which was
inconsistent with Oswald being the Russian agent?

Mr. Angleton. I am comin? to that.

So immediately we tried to get the breadth of his career
so that we know where the priorities are, And the first thing
he tells us is that while he was in_the Second Chief
Directorate in the American Section, Oswald's KGB doséiér went
over his desk. Ana his first story, as I recall it, was that
it was two volumes or three volumes. And finally it went down
to one volume and a small sheaf of papers,

Also he said that the dossier showed clearly that Oswald
was mentally unbalanced, and that he was a poor sﬁot, and
therefore couldn't get a hunting license, and a lot of stuff
of this sort.

And thén on all of these outstanding leads ~-- penetra-
tions, of the French, the Americans, the British codes, bugging

of the Embassy, all of these different sorts -- Nosenko had
oo TRy oo

something to do which diverted us from Nosenko's leads. And

TOP SECRET
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in the normal course of events, we might have put Golitzen in

contact with Nosenko, which may have meant the assassination
of Golitzen, because the whole approach of Nosenko was one
where logically you would bring them in and have two bodies,
one from the first Chiéf Directorate,. that is, Golitég;, the
CIA part of the system, and the other from the FBI part of the
system, and therefore you would have a very strong balance
against the KGB. But we didn't do that. Because there were
certain thingg, litmus papers, questions put to Nosenko._ And
as far as I was concerned, if he was bona fide he would have
answered one way, and he did not answer that way. And they had
to do with some deeper secrets regarding a meeting of the

2000 members of the KGB and the Soviet Government in May of

1959, presided over by Shelepin and atténded by many members

of the Central Committee on the reorientation of the Soviet

Services and the return to Leninism wherever intelligence
opaerations has a political objective. And this is a part of
the process of de-Stalinization. And so when we took him
unwittingly chronologically through his career, he :omits

all of this phase. And we had three or four or five other test
things, where their damage report would not show that Golit;éh
had access, because it was part of his way of getting in and
breaking compartmentation. And therefore they would have no

evidence that he had sufficient knowledge.

Mr. Schwarz. And so Nosenko looked funny to you, he

TOP SECRET
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looked wrong to you?
Mr. Aﬁgleton. Absolutely.
Mr. Schwarz. He looked like a plant to you?
Mr. Angleton. Precisely.
Mr..Schwarz. And among the information tQat he provided
to you was that Oswald was a mental case and was a bad shot?
Mr. Angdeton. Right.

Mr. Schwarz. And you had also received from Nosenko -~

. SZM - :g% )
Mr. Angleton. Golitzen -= from Golitzén ~-- information

that suggested the normal practice was for Department 13,
which had responsibility from the Russian KGB for assassina-
tions, to interview mi%ggtary defectors. And - we had observed
that when the Russians transferred documents concerning
)

Ooswald, that there was no reference in tﬂere’to any such
debriefing by Department 13. And anothervimportant part of
it’is‘that there was a man who was handling George Blake from
London, who was Codnselor of the Soviet Embassy. And when he
returned he became head of the 13 Department, Genaral Rodin:
But he was there under an alias as a civilian. He was the
Chief of the KGB in London, and a very hithgrade man. Then
he took over the Department 13 and reinvigorated it.

Mr. Schwarz. And what was his connection with Oswald?

Mr. Angleton. I am saying that he was head of Department

13, and was head of Department 13 at a time -~ I mean, he had

a long history in that, in other words, the prominence of

TOP SECRET
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Department 13 and this is a point I think I should make, that
the Agency, unlike the Soviets, does not have an assassination

department. The Soviets have always had an assassination

department, which is totally gealed off from the rest of the
organization. pecple from the outside kner very 1ittle about
what goes on in that. People career-wise stay in there.‘ And
they report to the Chairman of the KGB, and drop of f, who 'in
surn report to the Poiitboro. And therefore it is an entirely
sealed organization which is capable of all forms of action,
whether it be sabotage ~=~ an illegal sabotage or what, an
illegal directorace which is independent of the rest of the

KGD -- nuclear sabotage, and all this type of thing, and

infiltration of enemy forces in the event of war. and of
course assassination, the assassination of Ukrainian leaders
in West Germany.

~

“Mr. Schwarz. Do you recount that simply because it makes
more significant the ab;ence of any reference to Oswald becaus
you are giving evidence as to the vigor of pepartment 13, or
did you recount it because there is a more direct connection
with Oswald?

Mr. Angleton. This is related toO what I told Mr. Dulles,
I thought it was absolutely wrong to close the door on the’
1ife of the commission, and instead there should be a statement

that we are not in a position -- that on the fact available to

.
us during the given period, these are our conclusions. And
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then to spell out in deﬁall'Dépafgmént 13 and its organization
-— and the burden of proof shigts. But not Snly the burden

of proof, but you never know when a worm goes into somebody's
head to defect from pepartment 13. And that bring you up on
the entire story. ;

Mr. Schwarz. So you have recounted the importance of
Department 13. You have recounted the significance in your
mind of the absence of any reference to Department 13 in the
documentation on Oswald turned over by the Soviets to the US.
And you have recounted the strange nature of the information.
provided by Nosenko.

Mr. Angleton. Correct.

Mr. Schwarz. Let me ask you another line of questions
about each one of these items. As to the Nosenko information,
you stated that that information was suppressed from the
Wwarren Commission?

Mr. Angleton. The word suppression is probably not the
right word because, i wil; be very honest with you, { was told
the other day that the information was given classified, and
it was given to flelms oOr somebody, or Mr. McCone, who péssed»
it as a classified document . I have asked for it, but I
haven't seen it.

Myr. Schwarz. Why did you say a moment ago that it was
suppressed?

Mr. Angleton. pecause I never knew where it went.
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sitting in the position as to where that {nformation

go, I was opposed to it. And my pfficial position was

And I ghought until relatively recently that it never

And then all of a sudden they have declassified a lot of
gstuff. And Mr. Rotgé?vwho was the point of record of the
Agencyfs dealing with the Warren Commission, told me that
Nosenko stuff was the stuff they were declassifying. Now, his
role was not one of the executive nature. Actually it was
simply because he was a great scholar and a great many other
things, and therefore he had the most catholic background to
hanale something as eomplex as the Warren Commission; not in
exercising executive power, but working on behalf of the
Director and all the Directorates and eve;ythinq pertaining
to the Warren Commission. He iéAa tidy individual. And in
fact Mr. Belin has made a great deal of usebcf him in the
Ccommission's business, and he is the one that ‘had done all the
digging for the commission, and so on, on a whole series of
matters that I am not familiar with.

But my point to you -- and this is very difficult to
explain -~ is that the quesﬁioﬁ of Nosenko created a very
great division in the 1ife of all counterintelligence as to
vona fides, as in all questions of when you are dealing with
double identification agents, there is always dispute.

But let me just line up the order of battle here. Our

TOP SECRET




Chief of the Soviet Division accepted the fact that the man

was a provocation. His Chief of Counterintelligence accepted

the fact that the man was a provocatlon.
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Mr. Schwarz. Do you mean provocation, or providing
false information?
Mr. Angleton. An Agent Provocateur.
1 said he was false. My man said he was false. And
isn't a parrot affair, each one reads the same stuff and
f s

o
analyzes and come to their own conclusion. And Golitzen,

who defected, based only on the Geneva, first encounter in

Geneva, not the defection, had predicted in advancé that
because of the enormity of his defection they would send a

provocateur into the West to destroy and mutilate his leads.

WARD B PAUL

So it was a question of awaiting, you might say, who
knocks on the door. And here is Nosenko.
Now, since then the Chief of the Soviet Division who is

no longer there, has recanteéd in a way ~-- the Inspector

General went into all this -- he is today the NIO dealing in

Soviet Affairs, the National Intelligence Officer on Soviet

Affairs. And his counterintelligence man, a fellow named
1

Pete Bagley, who is the brother of the two Admirals Bagley,

N

and one of the best men we had, left the Agency and is now

'

.. Wasningion, .G, 20003

in Belgium in private life. And I can go all the way through

these other people who have been dispersed. But the record

410 Foanr Street, S.€

will clearly reflect that the preponderance of all individuals

TOP SECRET




Phone {Ares 202} 544-6000

4
3
<
L3
4
o
2
<
3

110 Faat Street. $.€.. Wasnington, D.C, 20003

was that Nosenko was sent on a mission.

Mr. Schwarz, And provided false information?

Now, is it your current unﬁerstanding that what was
provided to the Warren Commission was the raw infomration.
brought by Nosenkc, or was the Warren Commission also provided
with the opinion of persons such as yourself and others as you
have recounted that he was providing false information?

Mr.vAngleton. 1 don't think the Warren Commission was
ever faced with the issue of the internal issues of Goligég;
or Nosenko.

Mr. Schwarz. You first said that the information was
suppressed from the Warren Commission, and then you said no,
it is your understanding now --

Mr. Angleton. Well} the word suppreésion isn't the right
word, I said. One went to argue the matter and it was agreed
by higher authority that the information shouldn't be --

Senator Mathias. The;é was a value judgment made as to
the usefulness of the material?

Mr. Angleton. That is right -- and not to do what the
Soviet in our mind wanted us to do;.which-gas to give it
prominence and have it come out as an official part of the
record and documents and articles, and so on.

Mr. Schwarz. But your current understanding is that the
information was provided?

Mr. Angleton. That was classified, and never came out in
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Mr. Schwarz. But was nevertheless provided to the
Commission?

Mr. Angleton. It was made known to them in some fashion.

Mr. Schwarz. Was it made known to them at the same time
that at leat certain expertg withing the Agency thought it
was false information? ‘

Mr. Angleton. I think, as I understand it now, that in
spite of our feelings, either Helms or McCone made a
presentation of it.

Mr. Schwarz. But without mentioning your feelings,
certain experts thought that it was false?

Mr. Angleton. I can't respond to that. I don't know.

Mr. Schwarz. What about the information derived from
Golitzen, which indicated in your expert opinion that the
documents provided by the.Soviet Union were, I think you put
it, funny, or strange, or misleading, because they did not
include any reference to debriefing by Department 13, was that
info}mation provided to the Warren Commission?

Mr. Angleton. 1 don't know. I don't think so. But all
1 can say there is this, to be realistic. No one would expect
the Soviet Government, regardless, to provide documents,
secret documents, on Oswald, whether he was or was not their
agent. And I say, I can go all the way back through higtory,

the way they falsified the official record, they had it with
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the Itallians in 1923, Cénst?tinople, and caség on di?iémhgic
issues, the complete thing was fabricated, and so on. And
there is no way of testing them, the security is such that
they.can't be tested.

So we are not under any 1illusions of expecting them to
state that he went through the 13 Department, which asked him
the following questiong.

Mr. Schwarz. So you say that as far as that matter goes
there is no possibility that anbedy on the Warren Commission
was fooled?

Mr. Angleton. I mean, I don't think anybody was. I

//v.c Ca

didn't follow the Warren Commission, Rocha followed it, and he
was running over there all the time,‘and so on.

Mr. Kirbow. Let me ask you. There would have been no
reason why anyone on the Warren Commission would have known
that as a matter of everyday business that they did in fact
run every defector through Department 132

Mr. Angleton. I don't think we ever told them. But'you
see, Allen Dulles -- that is what I am coming to -- I used to
see Allen Dulles regularly, and I was an advisor officially
to him on a lot of headaches, and I dida lot of leg work for
him. And I regarded him as a very personal friend. and I am
Executor of hig papers, among other things.

But the point I am coming to is, to try to give him

guidance of what the jungle is around here in terms of the
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FBI's position and Mr. Hoover's, and 80 on, so that he would
be more sensitive to the things, no longer being Director,
that were no longef germain to his position on the matter.

Mr. Schwarz. Was ;here a connection between the FBI and
Oswald?

Mr. Angleton. I don't know the full 'FBI story. I know
there was a tremendous flap in the Bureau. And one of the best
men they had in my view is a professional a man called Burt
Turner, who I understand just got his law degree. And Burt
Turner was one of the finest men on Soviet KGB activities in
the US, one of the analyzts. And he was in the Washington
Field Office. And it is my understanding ~-- and this is
basically hearsay, but from pretty good sources -- that Burt
Turner was handling the Oswald ogﬁ’relatéd matters at the time
the President made the trip down to Texas, and that there was
some confusion that the Bureau had not turned over, or had
not taken enough initiative in turning over, all the informa-
tion on Oswald to the local police;‘ I had been told that
there was a black mark put against Turner's name, and that he
confronted Mr. Hoover and stated he was not going to permit,
cer have it be known to‘his children, that his negligence was
responsible for the death of the President. And he was pretty
forceful about his position. And as a result, this was
expunged or something to that effect. And that is the reason

he went to the Washington Field Office instead of staying in
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And then he retired. And I think his retirement had
something to do with this fact.

But éhis is all by virtue of hindsight withlthe thousands
of cases. And I cannot see any Western intelligence service
seizing on facts that Oswald will return‘to the US, and then
going and saying, we will get all of this, and we will send
it to Texas.

What I am trying to say, is that the difference in their
system. With the manpower and the computers, which are mainl?
ours, and whatnot, a situation of that sort is automatic. And
we know enoug@ﬁ/about the Second Chlef Directorate and the
controls, the total controls, to know that if a Soviet returned
automatically, to any part of the Soviet Union he went, there
would be a dossier that would go, and there would be also an
operational directive to .put him on tap, check his mail, to
do the following, and so on and to put an agent near him.
There wouldn't be any leaking anything in the air on that.
There would be tctal encapsulation ;f thét individual until
it was ceratin beyond a shadow of a doubt that he was not sent
back as an agent.

Mr. Schwarz. A moment ago in talking about the line-up,
as I think you put it, of views on Nosenko, you recounted t%e
views of a number of people. And you said that one person

had changed his mind or recanted subsequently. And you made

a reference in that connection to an Inspector General's
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What was that report?

Mr. Angleton. At one stage in all of this -- and it was
much later, after all the dust settled -- Helms got the
Inspector General, who had come from the clandestine side of
our business, to institute -- I don't like to use the word
inspection, it is too authoritative -- to go into the Nosenko
matter and see if there is anything there that he should know,
because Helms is fully aware of the split on this whole
question of bona fides, and it bothered him, because I had
brought him in touch with Golitzen, and he was fully aware of
all my activities, and travels.and SO on.

And so this person who was chosen began to interview
everybody and reopen the whole thing. I mean, there were 21
safe leads of stuff if you really got inéo all of the Goiitzen
and Nosenko and the other things that pertained, as I pointed
out. to the Warren Commission, to the asininity of what has
happened, of 27 years of experience of myself and my two
colleagues, that these are the facts, that thaere are 20 cases

Mr. Schwarz. You said Warren Commission. You mean
Rockefeller?

Mr. Angleton. Excuse me, Rockefeller.

There are 20 some odd cases that a counterintelligence

officer in our busienss should know before he even begins to

get his feet wet.
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Now, when Dr. Schlesinger came in, and I

all of these things of manaement by objectives, and synergistid

started hearing

and a lot of other things, being applied to the art forms which

we had developed, I finally got so frustrated that I thought

I would take him up on his own thing. 5o I got gtatisticians

in..to take all the safes and figure out the linear footage of

every safe drawer, all the way on through, and to computeri ze

how long it would take the normal case officer to come up to

this elemental stage of being able to be launched.

That was sort of a preparatory business.

And they

figured it out and they gaid it would take 22 man years, wWe

meant that if we were 100 percent incorrect,

it would be 11

man years. And that was simply to apprise Schlesinger, and

Colby, who had never been in counterintelligence, of what all

this problem was about. They had the idea of transferring

people back and forth and all the rest gf {t. and I nver chosg
A

v
anybody in that job as a rule who had éither

been in the FBI

or had not had very rich experience in counterintelligence.

And normally I kept outside leaks to anybody

in the business

-—- T had men who stayed with me for 11 years, Rocca was with

me for 31 years, even though they went into operational situa-

tions abroad and returned, and sO On.

And I say this to you, because here was

an IG, and

Inspector General, who had had a very lofty mission in Germany

where we used to have two Or 300 new people --
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Mr. Schwarz. Was éhis-Mr. Ermine?

Mr. Angleton. No, he was never brought. He was Gordon
Stewart -~ and he is retired ~- a very able man, and a fine
executive. And I mean this sincerely. He is one of the
really top=-notch men.

- But he as to undertake this burden. And it was a farce
in terms -- so he would talk to people and get their views
and so on.

When I went to tﬁg fogmer Chief of the Soviet Division,
who wasg then stationgé in ?aris”;- and this is only hearsay,
I never read the report -~ the former Chief of the Soviet
Division stated, when I look back it, perhaps I have given
too much latitude to my subordinates. And he wouldn't say yea
or nay, but he withdrew his very firm étatement of the past

TR T
that this man was an agent provocateur.

Mr. Schwarz. Did the review concern in any way the
handling of the matter with the Warren Commission?

Mr. Angleton. No, not to my knowledge. I mean, this
may be something. I don't think I have evern seen the review
-~ in fact, I don't know whether the review was ever put in
the paper. But I mention it simply so that you don't get the
idea that it was just the C%p/élaff that had this view. This
was a view that was shared by numbers of people who had

dealings with Nosenko. And I think the greatest authofity of

all is Golitign himself, who was in the KGB, and who knew
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everything. And he liQEd there for 16 or>ia fearslof his life.

Mr., Schwarz. Earlier you mentioned that you put Mr.
Harvey in touch with the Israell's during the Cuban business.
And we have had a lot of testimony about Mr. Harvey, so we
are moderately well aware of his activities.

Mr. Angleton. I am sorry.

Mr. Schwarz. We know who Mr. Harvy is and we have had a
fair amount of testimony about some of the things he had done.
What was the connection between him and‘the Israeli's during
the Cuban business?

Mr. Angleton. I will put it very briefly --

Senator Tower. What is the Cuban business specifically?

Mri Schwarz. The witness used the expression Cuban
business. I guess I should ask first, what do you mean by the

hed :
Cuban business, and second, was is the connection between Mr.
Harvey and the Israeli7§ on this matter?

Mr. XKirbow. You are really asking, what is the
importance of putting him in touch with them in relation to
Cuba?

Mr. Angleton. Bill Harvey was put in charge of taking
over the Cuban business, the Cuban business being the
Clandestine Services activity into Cuba. Now, what struck me,
not having had any part of the Bay of Pigs, because of
differences with Bissell, was that it seemed to me that both

the Cubans and the Soviets knew everything that was being
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planned. 1In other words, they had tﬁe thing penetrated, and
it was foredoomed.

Mr. Schwarz.r Through the exile community in Miami?

Mr. Angleton. No, through Soviet agents and everything,
énd so on, there was no cover or second investigation or
anytﬁing.

So when Bill took over in the Cuban business, then I
decided that since we were very close friends that I would
try to help him out by getting him a source totally unknown
to everybody. And I went to the Israeii{'s. And I had them
assign a man to Havana} whom I happened to know very well.

He was born in Bulqarigl Hle can speak Russian and the Balkan
countries' languages. He is today their senior man on Soviet
intelligence. He was a young offic;r in the days I am speak-
ing of. And he was sent to Havana, which meant that here he
wag -~ and the communications were from him in a one time
pattern, I mean total security, from Havana to Tel Aviv, to
me, and from me to Bill. And no one knew of his existence

or his identify, except Harvey and myself, and of course,
Dick Helms.

Mr. Schwarz. McCone?

ﬁr. Angleton. I can't remember whether -- yes, McCone
would have know, but he wouldn't have been interested.

What I am trying to say is, he knew.

Mr. Kirbow. Helms knew because he was DDP --

f
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Mr. Angleton. He knew, becau_se even befora I went into
this I told»him what I was goling to do, and he agreed, and
so oﬁ.

and also I wanted a person, bhecause there was a radio
going to be put into Havana, and let somebody say we need a
radio in Havana, or drop some men in. And then the point is,
I get the radio to Tel Aviv, and to Havana and then put it
someplace, and then tell him, you go to such and such a place
and find the radio, and then have some men come in and call
some men to make contact, with the view that I couldn’'t trust
the whole setup.

So for many a long period of time this worked perféctly.
This individual estabiished his cover. They only had two or
three people in the Embassy there. He would go to a
Hunggrian restaurant where the Soviet officers would also go.
And he would spot one of the waiters or a beadwater who was
Jewish and it wouldn‘t be long before he would say, you are
froﬁ the Isgraeli Eﬁbassy, and pretty soon one thing led to
another, and his production was without question the greatest
production there was.

Well, it got so complex in names and geography, and so on,
that is when I came to the point that I brought Harvey
together secretly with this individual, the only person I put
in touch was an Israeli, in this éontext. So later on the

Soviets come out with the statement, is Bill Harvey on the

TOP SECRET




with. It looks big today to you, but when you think of what

the Agency's efforts were at that time in the Miamli basme with

all the boats and the biggest Navy in the world, and all the
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rést, a little thing involving one man was not a thing that
you went up and made a fuss to Mr. McCone about.

Mr. Schwarz. Did you know Mr. Harvey pretty well, was
he someone you knew?

Mr. Angleton. Very well indeed. 1In fact, I just called
him the other day, his mother died.

Mr. Schwarz. I heafd that.

Did you know anything about his use of underworld
figures in connection with

Mr. Angleton. I know the allegations.

WARD & PAUL

Mr. Schwarz. At the time did you know of that?
Mr. Angleton. I only know one incident.
Mr. Schwarz. Okay.

Mr. Angleton. Simply the Bureau, the FBI, ran a

surveillance. And Sam Papich, who was the Liaiscon Officer
of the FBI, who is now Head of the Criminal Commission in
il

/ Mexico, was at my house around 10 o'clock at night. And the

Washington Field Office or Headquarters Miami located Papich

at my house. They were absolutely boiling, because they had

|
!
i
4

surveiled the Mafia all the way from California to National

Airport, and he had got off the plane and was met by a man who

410 First Street, S.E.. wasnington, 8.C. 20003

was the physical description of Bill to a teg}( And they
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thought it was Bill. And tﬁey Ver;‘éﬁ;ckihgaﬁitg.P;pich,
what to do.

Mr. Schwarz. That was Mr. Roselli, was it?

Mr. Angleton. I think it was.

Mr. Kirbow. And the Bill you speak of Aere is Bill
Harvey?

Mr. Angleton. Bill Harvey.

So 1 could get the glist of Bill's questions to them. And
I told him -- I made a motion to put his hand over the phone
and not to let them diécuss it. And I said, tell them ndt to
do anythinyg until they hear from you.

And that is what he told them, he said, stand down on
this and I will be back in touch.

And then Bill told me the whole gtory in detail of how
he had gone over from Californialand foliowed him in this
thing, and how Harvey had put him i? his car and he went off.

Mr. Schwarz. That was in 1973 shortly before Mr. Harvey
went to Rome?

Mr. Angleton. It wasn't shortly before, it was, I think
quite a long time before.

So then I told Sam, I said, look, let's go very easy on
this -- because I didn't know anything about Bill's connection
with Ehe Mafia and all that, but [ 8id know him well enough
to know that he was not a frivolous man, and that this thing

happened, and keep in mind that ex-FBI men, contrary to public

opinion, were not very much liked by Mr. Hoover when they left
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the FBI.

So I called Bill's house, and I asked his wife, is Bill
around?

And she said, no, he is out to dinner—tonight.

And I said, look, we have some very serious trouble.
Would you please tell me where I can locate him.

And she said, he is at Duke Zeibert's. And I called
Duke Zeibert's and I managed to get ﬁim. :And I turned the
phone over to Papich, because I did not want to be on the
record showing that this was Angleton, et cetera.

And Papich talked to Bill, and actually I didn't hear
the discussion. It was something about, I will see you
tomorrow.

And Sam told the surveillance and all the other people
to forget it, and the Heédquarters would take over.

And that is my knowledge, direct knowledge of what
Anderson and everybody else has stated.

Mr. Kirbow. Mr. Angleton, to your specific knowledge
did Bill ever attempt to use the excellent contact he had in
Havana to carry out the mission of eliminating the leader down
there, or try to get any help out of him in that regard?

Mr. Angleton. He knows that I would have cut his throat.

Mr. Kirbow. That would have jeopardized your entire
contact with the Israeli’'s?

Mr. Angleton. Yes sir.
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Senator Tower. We v.lill take}
minutes while we go. up and vote.
(A short recess was taken)
Mr. Schwarz.
Schwarz. I don't have anything more.
segntor Tower. You have read this, and Szulc g

this gall

Penthouse:

1956 Suez war, the Edsenhower Adminis

oy

3
[:A

.provide Israel with all gossibz?gﬁefb in developing an atomic
&

weapon. The Israelis hadNghe €oretical xnowledge, but. they

B . .
needed technological sugé;?t At their Dimona nuclear research

center in the Negev Deser

"according to the 6% intelRigence sources, the CIA was
charged with the regponsibility ofX pviding this support to
the Israelis."”

Do you han; ‘was charged with such
responsibi Mgﬁ
Mr . A ;gi‘ Absolutely to the contra
;/: Tower. "--Angleton directed the o fefi
4. Angleton. False.

YSenator Tower. That it totally false?

Mr. Angleton. That is totally false.
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Mr. Angleton. False.

. Wt
The reference heres

Ly
g&;ent by the CIA, as

to intelligence sourcé%‘ _ " British-born physlcist, now an

Mr. Angleton. HNo. The a@%?gation is false.
36§?our previous question woul

5 2

Senator Towerl/ The answer

"Persons &Yose to Angleton have co&éirmed this account in

recent intem@iews. Reflecting Angleton'fgown position, howev

they havefdenied assertions from other sou

team mad@ fissinoable material -- plutonimum

the Lf¥aelies from United States stocks."”

Mr. Angleton.

/

Senator Tower. I think it was taken care of in that
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"33

second paragraph, is where all the questions are ratsel.
Really, the CIA would be hard put to transfery

fissionable materials without the knowledge o;ﬁjhe Atomic

i Energy commission, would it not?

&Q%E% Mr. Angleton. sir, I can assure :%%7 hat the CIA -- I

d fisiééy.ble means anymare.
“ﬁérqy.

We have atomic

i

Senator Tow {égkfy fissidnable materials, I think the
reference here is t coulYdfbe converted to weapons.

Mr. Angleton. _,’ﬁon’t categorically -~ in my whole

history in the CIA,A? ? Lh‘hever involved fissionable material
except intelligen A§i§ut ?%%)g speculations regarding leakage
and so forth. ( ‘

Senat
control ov

ﬁgleton.' No.

émator Tower . and therefore the CIAN

&t

£ 5
su;?;materials aexcept through the knowledge O

é{é;éy commission?
Mr. Angleton. That is right -- I hate to nigk
I want toO simpiy state that there was a problem in thepAgency
once where you have, saY. somebody simply approach you
state, I have access to fissionable materia}s, and ther

if it is a covert thing, and it raises a big policy question
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how do we deal with those kinds of cases, where someone

allegedly, a confidence man, or whatnot, who wants to

tQ%Ethe diplomatic pouch, and ther g ;Te thousands of
questions. nd it did happen in the Far Eﬁs And it was a

k
false case, conffqential case. But it‘gyﬁ happen. There was
k v

S s VA ,,-’
an offer to selz\ﬁséitomic fissionable“material or something.
f # ;

2

But my point is, theré%izs never ggeh initiative to my
5

N s :
knowledge, or an interes*ﬁgf théﬁgIA in any shape or form
by, i

‘\:?v\‘
effect Mr. Angleton s id at one po nt that should I surface

Mr. Aaron. A7 int's, Mr. Szulc said that "In

I don't think I said if go him. But in

iéé;it I thxnk

&

I tol%&you -- and maybe I didn't tell you, maybegl told Colby,
&R

hag%&s what bothers me =-- the Royal Canadian Moun@i: Police
)
still have an open esplonaqe case in which a report {%EPP rs
f”)’lleqes that either Dr. Mann being present or somethinék@%&at

someone tried to cut his throat in Philby's house in
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%f it came out in terms of the Hedd of Services,
A 1, .
Py

who had cal’é@hfor phrases, British, French, et cetera, and
2, .

Philby, et cetera.
segment of his

the story of the

8003

~

g (o,
Angleton said that he ﬁﬁg rathef:'taken back by this information

g2 e
said that in effecﬁ%ﬁg coulad confié% it with corrections:

one, the timefra%;?was wrong, that it¥®as not the early '60's,
S

‘A%te 'S0's after the Sueiﬁwar, and number two,

that as fa A ‘{%&

concerned there was ﬁgﬁxfelivered by the
oy

o

e material such

CIA, or qg§one to his knowledge any fissionai>
Agi&um or o;her material.™
oM. Angleton. I
Aaron.
Ang;eton.
hRaron. Did you make those two corrections?

Angleten. I don't understand what you are saying

TOP SECRET
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Let me show it to youffand you read it.

e &
Would you identify? the page and the line?

Mr.

Mr.

4
>
<
&
[
[}
'3
<
3

story.

correct,” 't is absolutely false.

And ﬁ%ﬁ%ver made any such statemen géhat I could confirm

/o
?

f w_ /’ =
-~ lpres 19 and 20, "Angleton said he wagJdreally taken back
[;1@;{ i ‘

gmfeffect he could confirm the two correc QE 3." That is
4

Aaron. I think that covers it.

Mr. Angleton. And this is false: ‘“one or more

410 First Street, S.E.. Wasningron, D.C. 2000)

were available to the US Government"”,
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a10 Fust Street,

10

11

12

14

15

16

17

18 |

Mr. Aaron. Let ma ask one last question;

Mr. Angleton., When I say technlcal assistance,

that has c

%@e out in volumes of Sadat'sgrésume of CIA's help

(X
to the Israelis, which was accurate.

%
S i\
enator Towq§;

understand it, m

By technical é%sistance here, as I

terms of intelli;;pce?

No, it wasn't a qu@s

Mr. Angléggn. tion of my admitting,

e

ﬁ' 35 .
I told him thdt it was well-known that indthe whole field of

l'osely with the

Vam
ELINT a:;gﬁany things, that we have worked

Israel 184

But not specifically,

A
jSenator Tower.
%

ass¥stance and nuclear weapon development?

ﬁ?’ Mr.

Angleton. That subject wasn't in existence.
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to Israeli infgelligence. Well, I knew r

N

d, after 22 years' wotk with some people,

%
~

they would have be;\&vaing me out ék bed at 3 in the morning.
In other words, in f%%ggars I ha§§$:ever known them to withhol{

anything germain to our

the subject, he wouldn't,iave5got home before =-- that is the
s e -

WARD & PaLe

first thing. is/ ¢dAnd he said this Israeli

Lo

fellow said somethgﬁ" about, someé%;ng I don't discuss, or
words to that effgct, I can't rememBdr that part of it.

5.€.. Wainington, D.C. 20003

Angleton. There have been many efforts Qikfany

R

/;?countrleg to acquire technical knowledge in this couiysry, and

that doesn't exclude the Israelis.

i
1
1
;1
N
3
3
A

410 Foit Streer,

Mr. Kirbow. Do you have specific knowledge of instantges
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N

SR
ok

4 .,

2 8raell agents were
secrets?
Mr. Angleton.

Mr. Kirbe ould you like to go off ‘Bhgnrecord a

5@#

3% moment, ¥ Chairman. %

enator Tower. We can go off the record.
OFE(BHE RO TSNP o)

Senator Mathias. Mr. Chairman, I would suggest that
perhaps we defer that subject for the moment. I am sure we
will be meeting with Mr. Angleton again.

Senator Tower. Then, too, we can get the FBI matter in

the meantime.

I have just a couple of questions that I would appreciate
it if Mr. Angleton would give us his evaluations as an expert
on. And they go back to his testimony relative to the Kenned?
assassination.

As I recall, you said that immediately after the assassi-
nation Golitéé;\on his own initiative communicated with you
and advised you that it Qas normal practice for a defector who

had a military background to be processed in Department 137

TOP SECRET
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10

11

12

14

19

20

21

Mr. Angleton. Interrogated, or processed;

Senator Mathias. And that the implication certainly of

this was that Oswald was an ex-Marine, and had been through
this process, and that therefore at least that he might have
been acting within the context of the Soviet plan, is that
right?

Mr. Angleton. That is the thrust of what he was trying
to say. His English is such that it {s very difficult.

Senator Mathias.

I understand. But then some years

later -~ my recollection is that you said it was in 1967 or
1969 -= You learned that the KGB had spent six month of

employment of thelr top operators in the investigation of the

Kennedy assassination, and wouldn't this fact in your mind
negate the implication of the.original Golitégg call or that

they were involved?

Mr. Angleton. I want to congratulate you, because that
man is a man who is also a suspect of Nosenko.

Senator Mathias. You mean in 19677

Mr. Angleton.

Just to show you the ground you are

treading on, Golitzen gave us informatian regarding the

penetration of our own organization. And we worked down to an

identity. And the FBI disagreed with us. And I am talking
about not a few minutes, but several weeks and nonths of work.
And the Bureau's attitude was, you have got the wrong man, and

the allegation therefore does not affect the CIA, and we

TOP SECRET
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10

11

13
14
15
16

17

" And eventually I was called to take the case. And he stated

advise that you send it to the Ammy.

‘And I might add, the man who wrote that memorandum was
the Burt Turner I mentioned who was one of the competent
FBI analysts. So it was in limbo. And we stated that "X"
was the penetration agent, and the Bureau refused to accept
that. And in 1967 a Soviet -~ on whom we had a dossier on thig
thing, because he was once stationed in Ind;a,-and therefore
we knew who he was, and allvthe rest of it -- with an unknown
coming to us as Nosenko was, he was a real man, we had years

of surveillance on him, and sc on. And he came, and he

>l
alleged -- and he was a- TDC, temporary duty in Washington
here -- and he established contact with the first Mrs, Helms.

that among his missions to the us Qas to éffecﬁ‘}hgrreﬁefection
or the return to th% Soviet Union of a.@an, and that man was
the man whom we had ldentified as a Soviet agent. And he went
into £he whole background, that this man wgs one of the

highest grade illegals that they had ever had, and he was in

our Agency.

So this had a tremendous impact on Burt Turner, because
he was one of the two interrogating officers. and I can't
talk to you about professional pride, but for a man of his
competence to have done it the wrong way, that hurt.

So 1 had a question injected, which was, what do you know

about George Blake?

TOP SECRET
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And then his response was, ﬁe says, wé thi he is.dead.
DS
'Now, hwere 18 a man who is supposed to be Special
v

Assistant to the Head of Counterintelligence in KGB, whose
mother was a secretary to Litvinov, and he comes therefore
from the aristocracy, as Nosenko does, because his father was
the Minister of Maritime Affairs. And there is a statue of
Nosenko'svfather. And Golitzen had told us that men chosen
for very dangerous missiong of penetration and duplicity came

from the aristocrécy. Everyone trusted them, and their fatherd

and their families are heroes of the Soviet Union.

So here was this man who said as to Blake, we think he is
dead.

Two to three weeké late{_is when Blaké'escaped from
Scrubb's Woods to the Soviet Union. Néw, if he had come to
the US to exfiltrate as the Special Assistant to the Head of
Counterintelligence, to exfiltrate a persoh who worked in
the West as an illegal from ﬁhe end of World War II, and

gradually worked into us, why wouldn't he have known the

re.’
exfiltartion plans of George Blake, which would have been

- /

simultaneous, because he was a Headquarters man here on Tbél
S0 we handled him for six or seven weeks.
And some of the most telling parts of the interrogation
was that when he went back to the Soviet Union he would have
/

access to archives. And what was on our mind, and what

cryptonym that we wanted him to work up -- and this would

TOP SECRET
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Yelate to the third part of the damage part on Golitzen -~
what ‘did Golitzen know that they did not know he knew? What
agents in the West could be under our control as a result of
Golitzen'sg disclosures regarding those things?

And 'you can see the trgmgpﬁggs qual{gy_thia man had of
almost getting from our man those four or five . crytonyms,
which would have told them what they wanted to know, because
there are cases they are not sure whether he knows or doesn't
know, and so on. And tﬁese are officials, and so on.

So he ﬁffﬁ;t given that. He was given stuff that was
sort of medium low level stuff, you couldn'e call it chtéken
feed -~ but we never told him we disbelieved in him. And he
said, if you do those things for me, I have an opportunity,
because of my mother and 50 on, to becohe Head of the American
Department of the KGB.

And the other thing he wanted, was, we tock him to the
Soviet Agency and we came out later for contacts, and he stated
there was a telegram there, and he had been requested to
acquire all the information possible on the whereabouts of
Golitzen and Nosenk?.‘ §nd I was actually in Wisconsin. And
I called my Deputy long distance and I said, if there ig any
prop;sal put up by that individual that would expose =-- and I
use the crytonym name of Golitzen -- don't,

A week later is when he got to 'Moscow and he sent a cable

to tell us that he can give them word on everything on

TOP SECRET




Phone (Ares 202) 544-6000

4
3
«
[y
L]
o
[3
<
z

410 First Street. S.E.. washinaion, B.C. 20003

Golitzen.

Coming back to what you stated, with our litmus paper and
with our analysis of him, we treated him ag a walk-in, as a
part of the thing to confirm Nosenko's bona fides, and the
build-up, And‘he is the one who gave the full description of
the fact that for six months the Place was immobilized for thid
investigation, of all the high level all cver the works, is
the way he pﬁt it.

Senator Mathias. You contrasted the way that the Russiang
treat a returned defector, ahd the way we treat them. And
in that connection, to your knowledge was Oswald every
interrogated when he teturned from Russia? |

Mr. Angleton. I don't know -- I probably would know, but
I don't know whether the military -- norﬁélly that would fall
within the jurisdiciton of the military, since he was a
military man who defected. So I don't know' the 'answer to that

Senator Mathias. What about from Cuba?

Mr. Angleton. I can't answer that.

Senator Mathias. Or at-ény time?

Mr. Angleton. I think the Bureau interviewed him.

Senator Mathias. The Bureau, not the CIA?

Mr. Angleton. I am certain we never did, no.

Senator Mathias. Dut you think the FBI did?

Mr. Angleton. That is just my sensation that they did.

Senator Mathias. We will follow that up.
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f{know -- the newspaperyp vEr

This is the‘very last question. You referred to files
fhat are maintained on persons who have some contact with the
Soviet Union and the Soviet nationals. And I would like to
pursue that in a personal way.

About two years ago Arbotov was in this country, and he
came to lunch in my office. And we had several members of
Congress there. Would this kind of thing be a matter of

record?

: ) 0‘22
Mr. Anglefen. If the Bureau had him uQQe¥§surveillance,

W

3 and he came here ‘%) ng on
&

e

gave an order that the

WHill was off-base,

e

wcontacts, if the

».

4man was suspeéts or there is a reason.

Senaﬁé;:¥:wer. Excuse me.

I Snviegﬁgilson visiting members here on the Hill?

Yes.
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At this point my question is on purely hypoﬁz?t cal

I plan to go next week with the Senate groﬁp which is

parliamentary visit to Russia. And maﬁ?see Arbatov

%
o

Mr. Angle%gh. We don t have any 39warage in Moscow.
is!

Senator MathYias. Is that the kinfd of thing that =--

% 4
Mr. Angleton. e, are not lg;fﬁgfin a very ideal world
‘%& s

g

s

ess the hard material.

' is a hypothetical question,

4
2
<
.
&
]
&
<
S

Sirditish MI-5, though,
because i;/the Russians in London, would pwss through liaison
to us, ﬁ&

here was something suspicious, woub%vpass through

a repoxt on the meeting. And we have examples wﬁere Czech

410 Frest Streer, $.E, Watnington, 0.C. 20003

/have got other cryptonyms on British members of Parliam
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310 Frrst Sureel, 5.€., Waithington,

gAngleton. The file wouldn't be se.(‘éiup there on the

:??%:ur name on it, it would ljﬁe‘jthe Soviets, and

&

you would be bﬁ%d in the file, which¥would probably be that

“ A
thick, of that Sowliet activity ir}ybge US. And there would be

the fact that he w&“}ig\;e, and tHat he went to New York, and

That is the way it is

5

supposed to be. And “tikhe;_ only time w%g';-e I can see a file

would be opened onfan American Congres fan or Senator would

X

tter that wéuld go to the FBI and the Attorney
="a"‘nd then there would be somebody in the n'"é;nate or

the Cofigress who would be contacted and notified,%:dqu on.
:think Mr. Hoover's practice Qas that he would%a\rn

ough his own sources that a person who is not csood !\
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‘ yﬁ”
*;notified, et cetera. He called me once when thereﬁaasn t

nough time factor for him to send a letter toiﬁe. He said,

But

./
ﬂﬁf

When/Mr. Hoover intervened
37

§§it was either ;ﬁéﬁestion of time or a
: )
o ixig

But the,férmal part goes on regardless,
f

if a person, regardl‘ss of who he is, is involved, or is

k;g 7
passed a document, or ;éﬁéékip in a telephone tap, or any

number of things, their’is“a,record on it.

Senator Mathlasbf In other words, you are saying what a

Mr. Angdléton.
"}J o

£

Sen;to; Mathias.

22? Angleton. I want to commend you aéggn on that

And that is one of the biggest, b%cause we

Y know so much about that person when he was in India.‘§%1~

was the most sophisticated, cultivated, high level intell'ity

person.
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Senator Baker. What would you do, Mr. Angleton, to .t
to rehabilitate the Agency.in particular in counteriqulli-

gence capability, since you feel that it is deter%g;&ting,

put out'-— }nd therefore let it be shocgk Lng or whatever. And
let all the pothtical repercussions 7w;e place, and if you go
to purgatory, my view is, the biggér the fires, the better.
So my view is, let igt?gl come oéé. And let people take the
consequences. I am notea bel}ever that an agency can have
two fathers. And I don't'gg%ieve in inferiors reporting on

 'g And I don't believe that the
Agency below the Direéfbr has E%kbe responsive to two

authoricies.

Senator Baké;ﬁ

,;f

Mr. Angleton. I mean -the Congremft the Executive.

bﬁébyou know about
ig that on Chile would yo;g%%kese ask the White

iﬂ at least so
;Bey can come back with Colby after the Exeﬁgtive part hag
taild? Colby what it might be. ﬁut to throw the bufiah on the
ector to respond to a question on Chile, gives himy
is always in that dual position. And something doesn't?

to work that way. And the lower you go in the Agency. eveﬁ;to

TOP SECRET
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Angleton. The word response is what dféturbs me

4
f' s

here are so g“rmain to everything in th{;péountry relating to

the world balance_of power and what the Soviets will strike
7
i‘Of detente igﬁ/ That is what I am trying
s 4
i
to get at. The Executﬁve - ingé%her words, the intelligence
community has never reahhy a@/a day of peace in a way. When

Hoover passed away, and Gray/oame aboard, everyone in the

intelligence communi ty believq%éinow we can normalize this

)7<)

at, and what the rod

A

7

g

4
2
<
[y
L
o
z
<
3

. . o
situation. It has never been n rmal before. Mr. Hoover never

'
attended an Agenc%géieting. Mr. H@qger never permitted one

of his represen&gtives to go beyond khgs jurisdiciton question.

And you canndtfrun a government that wa$

counterintle ligence that way. So when Mr.
Mr. Helqé% and Helms called me in before him¥and said,
5377 %
posi;égn should I take, and I said, he wants t6¥come and
: and he wants to reesnablish

, I wouldn't accept it form him, they are the

ok it off.

correspordence with Mr. Hoover, and reviewed all of that?

’

410 st Sicect, S.E., wasnington, D.C. 20003

he feels that he is capable of handling it, that you will b@

TOP SECRET
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ugyt, we had
“5“ 7J
'%raptain that didn t make admiral aboard wh? {11 settle
Aaénthen we will have his demise.

And

Director. And'then the Watergate and-all, of that. So there
has never been a
relates to, not coungijxntelligencgégdbne, but the intelli-

£§,

gence community. And fpw I amstméﬁély opposed to professionals

being Directors.

&

4
doesn't work, he doesn’ taﬁ;ve a‘ba51s on the outside, or the

4
2
€
&
2
Q
£
<
3

perspective. And I thfii the Rockgfeller Commission's
observations were f%? ;of the idea of two

Deputy Directors wé have to be confxrmed and whatnot. And

I think that no %\:ed to follow the
; g )

11 the duties of

7

nuts and boltsgand at the same time handle

Mr. Angleton. I don‘t see anything wrong with it %

310 Furst Steeet, S.E., Washanglon, D.C. 20003

Senator Baker. Do you think it will work?
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Mr. Angleton. I really don't know this area. S0 ;§§9

not competent to speak or go around seeing what will happen

-
5 !'

& .in Congress, just on the simple question of Chile and the

7.

l'akages and the damage that is done to US posgyre abroad, how

Senator Baker. It wouldn't take man%ﬁ”'That is an arqu-
mentative<thing. ; .gﬁy
‘g‘ 3
. e

Mr. Ang@eton.' All the cases weémre discussing, in the

e

r
hands of the wrong people, and oupwfiles in the hands of the

wrong people, wgégd have verxfggcisive political impact upon

o /'
our elections. Tﬁht is whaéiI mean, to be very frank about it
Senator Baker.%

Mr. Angleton. Tﬁgge are all kinds of information which,

¥

if it falls into the +wrong, hands or should they want to use

%tives, would be absolutely

Sena§§§7Tower. 'In other wAfds, this 1nformation could
7 N

£

be useéégy politicians as a politic‘l football?
T,

Angleton. Precisely. But an who would do it

subject to the call of the Chair.}

i
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